
Story by Kevin Vimal 

PENANG may soon join the likes of Lon-
don’s famed Tube when some of its pro-
posed Light Rail Transit (LRT) stations go 

underground instead of being elevated.
This possibility comes following the announce-

ment by the Penang government on Aug 18 on 
this issue.

Following a meeting with Transport Minister 
Anthony Loke and a presentation by MRT Corp 
(Mass Rapid Transit Corporation) on the latest 
alignments on Aug 17, Chief Minister Chow Kon 
Yeow said the proposed underground sections 
would be in the city centre in George Town.

“Despite the proposal, MRT Corp will first con-
duct a feasibility study on the suitability of the 
updated alignments, the possible effects on the 
land surface and the soil erosion issues.

“If this is successful, one of the underground 
stations in the city centre would serve as a ma-
jor interchange that will pave the way for a future 
undersea train line connecting the island and Se-
berang Perai,” Chow told a press conference at 
Setia SPICE Convention Centre in Bayan Lepas 
on Aug 18. 

In May, Loke announced that the proposed 
first alignment of the LRT would be extended to 
Tanjung Bungah instead of ending just in Komtar.

In the initial plan there were a total of 27 sta-
tions.

The first alignment, which falls under Phase 
One, will stretch as far as 29km, and the pro-
posed LRT station was the Sia Boey Urban Ar-
chaeological Park.

Chow said as per the latest proposal, the 
undersea train link would be a part of a future 
phase of LRT lines that would extend to the en-

tire length of Seberang Perai – from 
Kepala Batas to Simpang Ampat.

Phase One construction works are 
expected to start later this year and  
are to be completed in five years.

On a related matter, Chow said MRT 
Corp has proposed four depots to be built 
as part of the entire Penang LRT project.
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Chow putting his signature on the commemorative stamp sets during the launching ceremony. With him is Pos 
Malaysia chief marketing and communications officer Fiona Liao (left).

STAMPING ITS MARK… To commemo-
rate the 100th anniversary of the iconic Penang Hill 
furnicular system, Pos Malaysia, in collaboration with 
Penang Hill Corporation,  launched a set of commemo-
rative stamps on Aug 21. The stamps were launched 
by Chief Minister Chow Kon Yeow. The complete set, 

priced at RM64.20 each, includes a first-generation 
stamp sheet, a second-generation stamp sheet, a third-
generation stamp sheet, a first day cover with stamp, 
a first day cover with a miniature sheet, a miniature 
sheet, a postcard and a folder. The Penang Hill funicu-
lar embarked on its inaugural journey on Oct 21, 1923.

Going 
underground 
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THE  new ferry services 
(catamarans) that were in-
troduced on Aug 7 to con-

nect the Sultan Abdul Halim ter-
minal on the mainland and the 
Raja Tun Uda terminal on Pen-
ang island can be expanded to 
other parts of the state as well.

Transport Minister Anthony 
Loke has proposed a broader 
ferry network, highlighting the 
need to consider additional 
destinations beyond the But-
terworth-George Town route.

“It can be explored to other 
destinations within Penang. 
There are other locations that 
can cater to this ferry service 
provided suitable jetties are 
available.

“We should not be too rigid 
by only connecting Butterworth 
and George Town.

“We need to be creative in 
exploring other places where 
this ferry service could meet 
the demand.

“I have discussed with the 
ferry operator Penang Port 
Commission (PPC) regarding 
the feasibility of expanding 
the ferry network,” he told 
reporters after launching the 
new ferry operations at the 
Raja Tun Uda ferry terminal in 
George Town.

 Present at the ceremony 
were Governor Tun Ahmad Fuzi 
Abdul Razak, Chief Minister 
Chow Kon Yeow, state execu-
tive councillors, and other dis-
tinguished guests.

After the launch, they em-
barked on a ferry ride that last-
ed approximately 15 minutes.

The new fleet of four ferries 
cost RM80 million and offered 
a free ride until Sept 6. 

The ferries are named Teluk 
Bahang, Teluk Kampi, Teluk 
Duyung and Teluk Kumbar.

Loke said the ferries can also 
be chartered for other private or 
corporate events.

“It is up to PPC to decide as 
they are the ferry operator. This 
initiative can spur the state’s 
tourism growth,” he said, add-

ing that such plans would boost 
Penang as one of the main tour-
ism spots.

On the iconic ferries, Loke 
pointed out there were plans 
to make the vessels one of the 
tourism products in the state.

“We need to discuss fur-
ther with Penang Port Sdn Bhd 
(PPSB). Any private operator is 
also welcome if they are keen 
on such an initiative,” he said.

On the ridership since Aug 
7, Loke added that the ferry 
service had recorded an over-
whelming response.

“On the first week itself, 
about 50,000 passengers used 
the ferries. On top of that, about 
18,667 motorcycles and 264 

bicycles were recorded as well.
“The highest number of peo-

ple using the ferries was record-
ed during polling day on Aug 12 
when about 11,000 passengers 
took the ferries,” he said.

Loke also said that each ferry 
ride takes about 10 minutes, 
compared to 20 minutes on the 
previous iconic ferry.

“The frequency can be in-
creased if the demand is high,” 
he said.

Currently, the ferries operate 
every 10 minutes with the first 
trip starting at 6am while the 
last trip is at 8.30pm.

Earlier, Chow thanked the 
Transport Ministry, PPSB and 
PPC for their collaboration in ad-

vancing the state’s transporta-
tion sector.

 He said the launch of the new 
ferry operations in the state is a 
significant step forward for the 
state’s transportation sector.

 “It is a testament to our com-
mitment to providing the people 
of Penang with safe, reliable, 
and efficient modes of transpor-
tation.

“The new ferries will not only 
provide a more convenient way 
for people to travel but also re-
duce the traffic congestion on 
the roads,” he said.

 According to Chow, the new 
ferry operations can also help to 
provide job opportunities and lift 
the state’s economy.

THE Penang government 
is committed to promoting 
sports in the state through the 
“Sports For All” initiative.

Chief Minister Chow Kon Ye-
ow said this during his speech 
before opening the Hunza Pen-
ang International Master Table 
Tennis Championships 2023 
at the Penang Table Tennis As-
sociation (PTTA) training cen-
tre in Macallum Street Ghaut 
recently.

“The state government be-
lieves that sports has an un-
paralleled ability to unite peo-
ple, break down barriers and 
foster a sense of camaraderie 
among people.

“Through the ‘Sports For All’ 

initiative, we have established 
77 sports clinics comprising 
35 types of sports which have 
benefitted 19,228 partici-
pants from all walks of life.

“We have also realised that 
access to sports facilities has 
been a challenge, and to ad-
dress this, we have built and 
upgraded a total of 92 sports 
facilities across the state. And 
we will continue to do so after 
this to provide better sports 
facilities for the people,” said 
Chow in his speech.

Also present were Pengka-
lan Kota assemblyman Wong 

Yuee Harng, Penang State 
Sports Council (MSNPP) di-
rector Harry Chai Heng Hua, 
PTTA president Datuk Michael 
Tiah, PTTA deputy president 
Datuk Ang Aing Thye and Hun-
za Group managing director 
Datuk Khor Siang Gin, who is 
also the PTTA patron.

The Hunza Penang Inter-
national Master Table Tennis 
Championships 2023 was 
held from Aug 19 until Aug 20. 

“This international sports 
event is not just about compe-
tition. It is also an opportunity 
for cultural exchange and mutu-

al understanding to take place.
“As athletes and spectators 

come together, we can learn 
from one another, appreciate 
our differences, and celebrate 
and share our love for sports.

“And through this shared 
experience, we forge bonds 
that transcend racial and reli-
gious differences and promote 
peace, harmony and friend-
ship,” he said.

Meanwhile, Tiah said the 
tournament was originally 
scheduled for 2020 but was 
postponed due to the Covid-19 
pandemic.

“This year, we managed to 
attract over 100 elite players 
from over 10 countries in Asia, 
Europe and North America.

  “Among them are teams 
from Xiamen Table Tennis As-
sociation in China which is 
making its debut in this tour-
nament this year.

“We have 20 teams taking 
part in the tournament this 
year with participants from 
countries like China, Japan, 
Singapore, Indonesia, Thai-
land, the Philippines, Canada, 
Austria, Switzerland and Ma-
laysia,” he said.

State committed to promoting sports

‘Expand ferry 
services’

Ahmad Fuzi (second from left) 
with Loke (right) and Chow taking 
a ride on one of the new ferries.
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FOR five years as Housing, 
Local Government, Town 
and Country Planning 

exco, now Deputy Chief Minis-
ter II Jagdeep Singh Deo was 
relentless in his drive to ensure 
Penangites had a roof over their 
heads, especillay with regards 
to affordable housing.

Following the last state elec-
tions, Jagdeep now holds the 
Human Capital Development, 
Science and Technology portfo-
lio and has set his sights on ad-
dressing the talent issues in the 
state to meet the rapid evolve-
ment of various industries, par-
ticularly the Technical and Vo-
cational Education and Training 
(TVET) sector.

Jagdeep said the growing 
interest among many multina-
tional companies to invest in 
Penang has resulted in the need 
for the state to equip its work-
force with sufficient, eligible and 
industry-ready experts.

“As we all know, Penang has 
steadily been growing into an in-
ternational hub considering the 

state’s ability to actively attract 
large investments from top, mul-
tinational companies.

“When this happens, it is 
essential we have an effec-
tive and sufficient workforce 
to support the operations of 
these companies.

“Talent shortage in the TVET 
sector has been an issue for 
us, and for a start, my office 
will be collaborating with all the 
relevant agencies in the state 
to plan and execute a blueprint 
that will serve as an enabler to 
address this matter,” Jagdeep 
told a press conference at his 
office in Komtar on Aug 24 af-
ter chairing his first meeting as 
DCM II.

When asked about the need 
to have more training centres 
like the Penang Skills Devel-
opment Centre (PSDC) in the 
state, Jagdeep said it was im-
portant to first have qualified 
trainers who would be vital to 
support a new training centre.

Jagdeep, who previously 
served as a state executive 
councillor for local govern-
ment, thanked the Penang Is-
land City Council (MBPP) and 
Seberang Perai City Council 
(MBSP) for their excellent work 

over the years.
“I worked with them (MBPP 

and MBSP) for five years as the 
exco for local government and 
they have truly worked hard.

“I just want to record my grati-
tude to both my city councils as 
well as the entire staff,” he said 
after visiting the Kuantan Road 
market on Aug 22.

“I am happy that I have con-
tributed to help the then MPSP 
(municipal council) receive city 
council status (MBSP).

“We are the only state where 
both local councils have city sta-
tus,” added Jagdeep.

Jagdeep, who is also the 
Datok Keramat assemblyman, 
hopes that the local councils 
will continue their efforts to 
ensure that the public markets 
are well kept.

“The public markets must be 
maintained at an optimum level, 
which is extremely important.

“On the island, MBPP has 
executed a total of 24 projects 
(maintenance) at a cost of 
RM82 million.

“For the Kuantan Road Mar-

ket, the maintenance work car-
ried out by MBPP to address 
the piping system issues was 
completed in June at a cost of 
approximately RM170,000,” 
he said.

Meanwhile, Jagdeep said with 
the unity government at the fed-
eral level, it will ensure a smooth 
implementation of large-scale 
projects.

He explained that this setup 
now allows for smoother discus-
sions and collaboration on such 
initiatives, citing the Sungai 
Pinang Flood Mitigation Project 
(RTB Sungai Pinang), which is 
under the federal government.

Meanwhile, PSDC chief exec-
utive officer E.T. Tan said while 
the talent pipeline remains an 
issue, the other concern is that 
many Penangites, especially the 
younger ones, are not aware of 
some of the best technologies 
that are being used in Penang.

“Why are the people here 
not interested in technology-
based work? It is because 
they do not know about some 
of the advanced technologies 

we have here.
“At PSDC, we work very close-

ly with various industries, and we 
will continue to do what we do to 
ensure the issue of talent is ad-
dressed and hope more people 
will come to know about the 
technologies here,” Tan said.

Also present was InvestPen-
ang chief executive officer Datuk 
Loo Lee Lian, who said that Pen-
ang is now focused on building 
a pipeline of 7,000 to 10,000 
individuals with technical skills 
in the next three to five years.

In a related development, 
when asked about funding for 
future initiatives, Chief Minis-
ter Incorporated (CMI) general 
manager Datin S. Bharathi said 
besides just being funded by 
the state government, federal 
government and the relevant 
agencies, industries will also 
be absorbed to support the pro-
grammes.

“The state government allo-
cates grants to three key bodies, 
namely PSC, Tech Dome Penang 
and Penang STEM annually to 
implement programmes."

TOURISM and hospitality indus-
try players in Penang have been 
called to embrace technology to 
enhance visitor experience.

Chief Minister Chow Kon Ye-
ow said technologies such as 
virtual tours allow travellers to 
explore what Penang has to of-
fer before even setting foot on 
its shores.

He also stressed that sus-
tainability could not be an after-
thought.

“It must be included in every 
facet of our industry.

“Eco-friendly practices, re-
sponsible tourism, and con-
servation efforts are not just 
buzzwords but essential com-
ponents of our roadmap ahead.

“Simultaneously, we must 
also focus on nurturing talent, 

as well as providing training and 
educational opportunities to en-
sure that our workforce remains 
globally competitive,” he said 
in his speech during the Ma-
laysian Association of Hotels 
(MAH) Penang Chapter Biennial 
Dinner 2023 on Aug 18.

Chow also lauded the collec-
tive effort of individuals and or-
ganisations within the tourism 
and hospitality industry that 
has transformed Penang into a 
world-renowned destination.

“MAH Penang Chapter, in 
particular, deserves special 
compliments for its tireless ef-
fort in promoting excellence 
within this industry,” he said.

Chow reassured the stake-
holders that the Penang govern-
ment would continue to sup-

port the tourism and hospitality 
industry.

Penang Tourism and Creative 
Economy Committee chairman 
Wong Hon Wai said the servic-
es industry is one of Penang’s 
twin engines of growth.

“Your resilience and adapt-
ability have played a big part 
in the state’s strong recovery. 
Now, we will continue to look 
ahead,” he said.

Wong also urged the indus-
try to train more hospitality 
personnel.

Former state Tourism and Cre-
ative Economy Committee chair-
man Yeoh Soon Hin thanked the 
industry players for their strong 
support during his tenure.

MAH president Datin Chris-
tina Toh was happy to be back 

in Penang, her hometown, and 
commended the state’s vibrant 
tourism and hospitality industry.

MAH Penang Chapter chair-
man Tony Goh congratulated 
Chow for leading Penang as the 
Chief Minister for the second 
term. He also congratulated 
Wong on his appointment as 
the state Tourism and Creative 

Economy Committee chairman.
Goh also extended his 

thanks to Yeoh for his hard work 
and dedication in elevating Pen-
ang to new heights.

Also present were the honor-
ary consul of Brazil in Penang 
Datuk Annie Chin, MAH vice-
president Datuk Khoo Boo Lim 
and other guests.

Hospitality sector should go tech

Kuantan Road market traders are obviously happy to meet their new Deputy Chief Minister II.

Chow accompanied by Goh (right) greeting guests upon arriving at 
the event.

Jagdeep to 
focus on 
talent issues 
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A GLITTERING career 
may soon be in the off-
ing for students after 

Universiti Teknologi Mara (UiTM) 
took a significant step forward by 
signing a Memorandum of Under-
standing (MoU) with the Penang 
Goldsmith and Jewellers Asso-
ciation (PGJA). 

This collaboration aims to 
inspire and engage students, 
encouraging them to view the 
dynamic gold and jewellery in-
dustry as a promising and re-
warding career path for their 
future endeavours.

UiTM vice-chancellor Prof Da-
tuk Dr Roziah Mohd Janor said 
the MoU is aimed at forming a 
strategic partnership with the 
association while creating a 
bridge to enable interested stu-
dents to complete their indus-
trial training in this industry.

“The gold and jewellery indus-
try is in demand in Malaysia, es-
pecially here in Penang.

“We believe through this MoU 
with PGJA, we will be able to cre-

ate a platform for interested 
students to be part of the work-
force.

“In the last 20 years, we have 
had some 2,000 students who 
have graduated from the School 
of Creative Arts (Contemporary 
Design),” Roziah told a press 
conference after attending the 
opening of the Penang Signature 
Gold and Jewellery Fair 2023 at 
Setia SPICE Convention Centre 
in Bayan Lepas on Aug 18.

The MoU, which was signed 
by Roziah and PGJA president 
George Lo Siew Cheong, was 
witnessed by Chief Minister 
Chow Kon Yeow.

Meanwhile, the gold and jew-
ellery fair, which officially start-
ed on Aug 18, and ended on 
Aug 20, saw the participation of 
some 160 booths. 

The booths consisted of 70% 
local and 30% foreign manufac-
turers. The participating coun-
tries included Malaysia, Singa-
pore, Thailand, China, Turkey, 
Myanmar and Pakistan.

Chow, during his speech, 
said the fair has now evolved 
into an indispensable platform 
for trade, collaboration, and mu-
tual growth.

“Through this event, we have 
a thriving ecosystem that sup-
ports our local craftsmen with 

the global jewellery industry.
“The fair isn’t just a display 

of luxury; it shows the vibrant 
synergy between artistic expres-
sion, economic engagement 
and cultural presentation,” he 
said.

Also present were state Tour-

ism and Creative Economy Com-
mittee chairman Wong Hon Wai, 
Elite Expo Sdn Bhd chief execu-
tive officer Johnson Lim and 
Federation of Goldsmiths and 
Jewellers Associations of Ma-
laysia (FGJAM) president Datuk 
Chiah Hock Yew.

NEWLY-APPOINTED state 
executive councillor Fahmi 
Zainol made a promising 
star t when he held his first 
meeting with all eight Village 
Community Management 
Councils (MPKKs) under his 
Pantai Jerejak constituency 
at his office in Komtar on 
Aug 18.

A former councillor with 
the Seberang Perai City Coun-
cil (MBSP) from 2020 to 2023, 
Fahmi, 31, has been entrusted 
with the responsibility of over-
seeing the state Agrotechnol-
ogy, Food Security and Coop-
erative Development portfolio.

He expressed his gratitude 
to all the 30-odd attendees 
at the MPKK meeting, includ-

ing the chairman and secre-
tary of each MPKK, for their 
dedication and sacrifices. 

The MPKK representatives 
were from Sungai Nibong 
Besar, Sungai Nibong Kecil, 
Sungai Nibong Pantai, Mah-
suri, Kampong Jawa, Jalan 
Tengah Selatan, Jalan Ten-
gah Utara and Mayang Pasir.

“My primary objective is to 
engage with them and con-
vey my sincere gratitude for 
their steadfast support. The 
MPKK members play an in-
dispensable role in commu-
nity work. It’s also an oppor-
tunity for me to gather fresh 
perspectives and feedback 
pertaining to my new task,” 
Fahmi said.

New exco man Fahmi gets going

Fahmi chairing his first meeting with all eight MPKKs in his Pantai 
Jerejak constituency.

Elevating career 
prospects in 
gold, jewellery 
industry (From left) Roziah, 

Chow and Lo after the 
MoU signing ceremony.
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ART plays an integral 
role in attracting visi-
tors and supporting 

the local enterprises in Pen-
ang, Chief Minister Chow Kon 
Yeow says.

“Art is a pathway towards 
progress, harnessing the 
power of dedication and the 
transformative nature of cre-
ativity,” he said in his speech 
when launching the ‘My Art 
My Journey’ solo art show by 
renowned artist and Equator 
College chairman Datuk Ch-
uah Kooi Yong. at the Penang 
State Art Gallery on Aug 19.

“The event celebrates artis-
tic excellence as well as the 
promise of contributing to the 
enrichment of Penang.

“The art pieces showcased 
here reflect Chuah’s five de-
cades of dedication to the 

world of art.
“All his pieces provide a 

glimpse into his personal expe-
riences, reflections, and evolu-
tion as an artist,” Chow said.

Chow said the Equator 
Academy of Art & Design, 
founded by Chuah in 1987, 
has grown into a recognised 
private institution.

“Chuah’s commitment to 
art education stands as a tes-
tament to his dedication to 
nurturing emerging artists and 
propelling the local art scene in 
Penang,” he said.

Chow thanked Chuah for 
his contributions to Penang’s 
creative landscape, as well 
as his instrumental role in art 
education.

He added that the positive 
impact of such an event will 
contribute to Penang’s cul-

tural, artistic, and economic 
advancement.

Chuah said he was grateful 
to the state for showcasing 
his artwork.

“The quality of an artist’s 
work is judged by the audi-
ence. Therefore, artists must 

constantly strive for excel-
lence,” he said.

The art exhibition marks a 
significant milestone for Chuah 
as an artist. It is Chuah’s long-
standing commitment and be-
lief in providing quality educa-
tion to aspiring artists.

The exhibition ended on Aug 
30.  

Also present during the ex-
hibition launch were Penang 
State Art Gallery vice-chairman 
Koay Soo Kau and Penang 
State Museum & Art Gallery di-
rector Haryany Mohamad.

THE Penang government 
is planning to increase the 
number of electric vehicle 
(EV) charging stations in the 
state.

Deputy Chief Minister II Jag-
deep Singh Deo, who helms 
the Human Capital Develop-
ment, Science and Technol-
ogy portfolio, emphasised the 
importance of reducing carbon 
emission from vehicles and 
addressing the climate crisis 
through such initiatives.

“As of now, we only have 
some 19 charging stations. 
The state government intends 
to collaborate with the private 
sector to establish more sta-
tions.

“With the coming presence 
of electric car giant Tesla to 

Malaysia, it is important for 
the country as well as Penang 
to prepare the necessary infra-

structure or the facility to ca-
ter for EV vehicles.

“After all, we want to ex-
pand the EV ecosystem in 
Penang by installing more EV 
charging stations. This will be 
my primary focus under this 
new portfolio,” Jagdeep told 
a press conference during his 
visit to the Taman Free School 
Market on Aug 19.

Jagdeep (pix) also hoped 
that car manufacturers would 
produce more affordable EV 
vehicles to encourage people 
to opt for such vehicles.

He added that the state 
government intends to collab-
orate with the private sector 
to incentivise the adoption of 
EVs and make them more ac-
cessible to the public.

PARTS of Jalan Air Itam from 
the junction of Kampung Pi-
sang to Jalan Rambutan will be 
partially closed until Sept 26 
for drainage upgrading works.

Air Itam assemblyman 
Joseph Ng said road users 
should expect slight delays 

along the 200m stretch from 
11am until 8pm daily.

“The drainage upgrading 
works started on Aug 21. The 
Public Works Department work-
ers are stationed here to en-
sure smooth traffic flow when 
the works are carried out.

“The cost of the upgrading 
is estimated at RM200,000. It 
is meant to ensure a smooth 
drainage flow in the area.

“The components of this 
project include site cleaning 
work, utility mapping, and up-
grading of drainage,” he told 

reporters during his visit to the 
site in Air Itam on Aug 23.

Ng said many market-goers 
would visit Air Itam Market, es-
pecially during the morning.

“Hence, motorists can use 
the alternative route in Jalan 
Zoo to avoid the hassle when 

the drainage upgrading works 
are being carried out,” he said.

Among those present dur-
ing the press conference were 
Penang Island City Council 
(MBPP) councillors Tan Soo 
Siang, Lee Wei Seang, and Ro-
haizat Hamid.

More EV charging points coming up

Partial closure of Jalan Air Itam for drainage works

Chow admiring one of the art works as Koay (left), Chuah (second from right) and Haryany (right) 
look on.

Art’s vital role 
in creative 
landscape 



2 செய்திகள் முத்துச் செய்திகள்செப்டம்பர் 16-30, 2023
ச
ெ
ப்ட

ம
்பர்

 1
6-
30

, 
20

23

பினாங்கு மாநில அளவிலான 66வது சுதந்திர 
தினக் க�ாண்ாட்ம்

பினாங்கு ஆளுநர்  துன் அஹ்மத் ஃபுஸி அப்துல் ரசாக் ்மற்றும் ்மாநில முதலம்மசசர் ம்மதகு சாவ் 
க�ான் இம�ாவ் அணிவகுப்பில் �லந்து க�ாண்ட குழுவினருக்கு மதசி�க் க�ாடிம� அமசத்து 
மதசப்்பக்திம� கவளிப்்படுத்தினர் (உ்டன் ்மாநில சட்ட்மன்்ற உறுப்பினர்�ள் ்மற்றும் நா்டாளு்மன்்ற 
உறுப்பினர்�ள்).

்மமலசி� நாடம்டப் பிரதிநிதிக்கும் வம�யில் 
்பல்லின ்மக்�ள் அவர்தம் ்பாரம்்பரி� ஆம்டயில் 
�ாடசி�ளித்தனர். 

்மமலசி� இராணுவப் ்பம்டயினர் தீயில் சா�சம் புரிந்து 
்மக்�மைக் �வர்ந்தனர்.

்பத்து �ாவான் - மலேசியாவின் 66வது சுதந்திர தினத்த 
நி்னவுக்கூரும வ்ையில் பினாங்கு மாநிே அளவிோன 
சுதந்திர தின அணிவகுப்்பக் ைாண ஏறக்கு்றய  
20,000-க்கும லமற்பட்ட ச்பாது மக்ைள் ்பதது ைாவான் 
அரங்ைததில் கூடினர். 

இந்த ஆண்டுக்ைான சுதந்திர தின சைாண்்டாட்டததின் 
ைருபச்பாருளானது ‘மலேசிய ம்டானி: உறுதியான 
ஒரு்மப்பாடு நி்றவான  நமபிக்்ை’ என்்பதாகும.

பினாங்கு ஆளுநர்  துன் அஹமத 
ஃபுஸி அபதுல் ரொக் மறறும 
அவரது து்ணவியார் லதா 
புவான் ைததீஜா முைமது லநார் 
வரு்ைக்குப பிறகு, மாநிே அளவிோன சுதந்திர தின 
அணிவகுபபு ைா்ே 8.30 மணியளவில் சதா்டங்கியது.

இக்சைாண்்டாட்டததிறகு மாநிே முதே்மசெர் லமதகு 
ொவ் சைான் இலயாவ், மாநிே ெட்டமன்ற ெ்பாநாயைர் 
்டதலதா ோவ் சூ கியாங், நா்டாளுமன்ற உறுபபினர்ைள், 
ஆடசிக்குழு உறுபபினர்ைள், ெட்டமன்ற உறுபபினர்ைள் 
மறறும பிரமுைர்ைள் ைேந்து சைாண்்டனர். 

வரு்ையளிதத ச்பாது மக்ைளி்்டலய லதெப்பக்தி்ய 
லமலோங்ைச செய்யும வ்ையில்  ்பல்லவறு இ்ெ 
நிைழ்சசிைள்; அேங்ைரிக்ைப்பட்ட வாைன அணிவகுபபு;  
முப்ப்்ட வீரர்ைளின் அணிவகுபபு; மாநிே மறறும தனியார் 
து்றைளின் அணிவகுபபும இ்டமச்பறறது.

மாநிே சுதந்திர தின அணிவகுபபில்  மாநிே 
அரசு, தனியார் நிறுவனம, அரசு ொரா இயக்ைம, 
உயர்க்ைல்வி ்மயம, ்ப ள் ளி 
மாணவர்ைள் மடடுமின்றி 
296 வாைனங்ைளும 
இ்டமச்பறறன. இதில் 117 
குழுக்ைள் அ்டங்கிய 8,977 
்பங்லைற்பாளர்ைள் ைேந்து சைாண்்டனர். 

இந்த அணிவகுபபில் ைேந்து சைாண்்ட ்பங்லைற்பாளர்ைள் லதசியக் சைாடி 
மறறும மாநிே சைாடி்ய ்ையில் ஏந்தியவாறு தங்ைளின் லதெப ்பக்தி்ய 
சவளிப்படுததினர். 

பினாங்கு மாநிேம தூய்்மயாைவும ்பசு்மயாைவும இ்டமச்பறறது.
இது தவிர, ்பார்்வயாளர்ை்ளக் ைவரும வ்ையில் ்பல்லவறு அமோக்ை 

அ்மபபுைளின் சமாததம 17 ொவடிைளும அ்மக்ைப்படடுள்ளன.
இந்த ஆண்டுக்ைான சுதந்திர தின  வாழ்ததுச செய்தியில் மாநிே முதே்மசெர், 

அரசியல் ைருதது லவறு்பாடடில், மக்ை்ளப பிளவு்படுததக்கூடும 3R  (இனம, 
ம த ம மறறும அரெக் குடும்பம) ொர்ந்த விவைாரங்ை்ளப ்பயன்்படுததுவ்த 

நிறுததுமாறு அ்னததுக் ைடசிை்ளயும வலியுறுததியுள்ளார்.
“தயவுசெய்து மத மறறும இன உணர்வுை்ளப ்பயன்்படுததி 

இனவாத அறிக்்ைை்ள சவளியிடுவ்தத தவிர்க்ைவும 
அல்ேது தவறான தைவல்ை்ளக் குறிப்பாை ெமூை 
ஊ்டைங்ைளில் ்பரபபுவதனால் சவவ்லவறு இன மக்ைளி்்டலய 

ஒறறு்மயின்்மக்கு வழிவகுக்கிறது,” என்று அவர் கூறினார்.
சுதந்திர  தின விழா்வ முன்னிடடு அ்னதது தரபபினரும 

ஒரு்மப்பாடடில் கூடுதல் ைவனம செலுதத லவண்டும என்றும அவர் 
லைடடுக்சைாண்்டார்.

ஏசனன்றால், ஒறறு்ம இன்றி லதசிய மறறும மாநிே அளவிோன 
நி்ேப்பாடு, செழிபபு மறறும சதா்டர்சசியான முன்லனறறத்த அ்்டவது 
ொததியமில்்ே என்று அவர் கூறினார்.

பினாங்கில் ஒறறு்ம அரொங்ைம உருவாகியதன் மூேம இந்த 
ஆண்டுக்ைான சுதந்திர தின 
சைாண்்டாட்டம சிறபபு வாய்ந்தது என்று 
முதே்மசெர் லமலும கூறினார்.

“ஒறறு்ம அரொங்ைததிறகு 
வழங்ைப்பட்ட புதிய ஆ்ணயு்டன், 

புதிதாை நியமிக்ைப்படடுள்ள 
மாநிே ஆடசிக்குழு உறுபபினர்ைள் மறறும புதிதாை 

லதர்ந்சதடுக்ைப்பட்ட மாநிே ெட்டமன்ற உறுபபினர்ைள், மக்ைளின் நல்வாழ்்வ 
உறுதிப்படுததவும, மாநிேததின் ச்பாருளாதார வளர்சசி்ய லமலும லமம்படுததவும 
புதிய நிர்வாைத்த வழிந்டததத தயாராை உள்ளது,” என்று அவர் கூறினார். 
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தஞமசாங் பூங்�ா- "மலேசியர்ைள் ்பல்லின 
மக்ைளு்டன் ஒறறு்மயாை வாழ்வதறகு 
ெமயம முக்கிய ்பங்கு வகிக்கிறது. 
அ்னதது ெமயப ல்பாத்னைளும நமது 
தினெரி வாழ்க்்ையில் ெலைாதரததுவம, 
விடடுக்சைாடுக்கும மனப்பான்்ம 
மறறும  நன்சனறிப ்பண்புைள் பின்்பறறி 
நல்லிணக்ைத்த லமலோங்ை வழி 
வகிக்கிறது. 

"ெமயம என்்பது பிளவுக்ைான அறிகுறி 
அல்ே மாறாை ஒறறு்மயின் சின்னம,” என 
மலேசிய இந்து ெங்ை பினாங்கு மாநிேப 
ல்பர்வயின் 45-வது திருமு்ற ஓதும 
விழாவிறகு சிறபபு வரு்ை லமறசைாண்்ட 
சஜலுதலதாங் நா்டாளுமன்ற உறுபபினர் 
ஆர்.எஸ்.என் இராயர் இவ்வாறு கூறினார்.

மாநிே அரொங்ைம ெமயம மறறும 
ெமூைநேன் மிக்ை திட்டங்ைளுக்குத 
சதா்டர்ந்து நல்ோதரவு அளிக்கும 

2
ஜார்ச்டவுன் - பினாங்கு மாநிேததில் 
ஆடசிக்குழு உறுபபினர்ைள் (Exco)  
்பதவிலயறறனர். இந்தப ்பதவிலயறபு 
ெ்டங்கு, மாநிே ஆளுநர் துன் அஹமத 
ஃபுஸி அபதுல் ரொக் முன்னி்ேயில் � 
பினாங்கு அரங்ைததில் ந்்டச்பறறது. 

இந்நிைழ்சசியில், மாநிே முதே்மசெர் 
லமதகு  ொவ் சைான் இலயாவ், அவர் 
தம து்ணவியார் தான் லீன் கீ; மாநிே 
ெ்பாநாயைர் ்டதலதா ோவ் சூ கியாங், 
ஆடசிக்குழு உறுபபினர்ைள், ெட்டமன்ற 
உறுபபினர்ைள், மாநிே அரசு து்றத 
த்ேவர்ைள் மறறும பிரமுைர்ைள் ைேந்து 
சைாண்்டனர். 

"இந்தத தவ்ணக்ைான ஆடசிக்குழு 
உறுபபினர்ைள் ்படடியோனது ஒறறு்ம 
அரொங்ைததின் அ்னதது ைடசிைளின் 
ஒருங்கி்ணபபில் எடுக்ைப்பட்டது. 

"பினாங்கு மாநிே ஆடசிக்குழு 
உறுபபினர்ைளின் ்படடியலில் புதிய 
முைங்ைள் இருந்தாலும அவர்ைளின் 
அரசியல் அனு்பவததின் வாயிோை சிறந்த 
நிர்வாைத்த வழிந்டதத முடியும," என 
மாநிே முதே்மசெர் ொவ் நமபிக்்ைத 
சதரிவிததார். 

முன்னதாை ஆைஸ்ட,13 ஆம லததி 
முதே்மசெராைப ்பதவிப பிரமாணம 
எடுததுக் சைாண்்ட லமதகு ொவ் சைான் 
இலயாவ் அவர்ைள் நிதி, ச்பாருளாதாரம, 
நிேம, தைவல் சதா்டர்பு லமம்பாடடுத 
து்ற்ய வழிந்டததுவார்.

இந்தப ்பதவிலயறபு விழாவில், மாநிே 
முதோம து்ண முதே்மசெராை 
ல்பராசிரியர் ்டதலதா ்டாக்்டர் முைமட 
அபதுல் ஹமீட ்பதவி பிரமாணம எடுததுக் 
சைாண்்டார். ்பதது மாவுங் ெட்டமன்ற 
உறுபபினருமான அவர், இஸ்ோமிய ெமய 
லமம்பாடு, ைல்வி, உயர் ைல்வி மறறும 
ெமூை ஒறறு்ம து்றக்கு த்ே்ம 
தாங்குகிறார்.

மூன்று மு்ற ெட்டமன்ற உறுபபினராை 
வேம வந்த ஜக்தீப சிங் டிலயா மாநிே 
இரண்்டாம து்ண முதே்மசெராை 
நியமிக்ைப்பட்டார். லமலும, அவர்  மனித 
வள லமம்பாடு, அறிவியல் மறறும 
சதாழில்நுட்பம து்ற்ய வழிந்டததுவார்.

பி்ற ெட்டமன்ற உறுபபினர் ்டதலதா� 
சுந்தராஜு லொமு,61 சொதது்்ட்ம 
சதாழிலுக்குப புதியவர் அல்ே.

முன்னதாை சுந்தராஜு, மலேசிய 
EcoWorld நிறுவனததின் து்ணத 
த்ேவராைவும, து்ணத த்ே்மச 
செயல் அதிைாரியாைவும ்பதவி வகிதது 
வந்தார். அதறகு முன்பு, எஸ்.பி செததியா 
குழுமததின் சொததுப பிரிவின் (வ்டக்கு) 
ச்பாது லமோளராைவும ்பணியாறறினார். 
சுந்தராஜூ 31 ஆண்டுைளுக்கும லமோை 
மலேசியாவின் சொதது து்றயில் தீவிரமாை 

பினாங்கில் ஆடசிக்குழு 
உறுப்பினர�ள் பதவிப் பிரமாணம்

்மாநில ஆளுநர் துன் அஹ்மத் ஃபுஸி அப்துல் ரசாக், அவரது துமைவி�ார்  மதா புவான் �த்தீஜா 
மு�்மது மநார்; ்மாநில முதலம்மசசர் ம்மதகு  சாவ் க�ான் இம�ாவ், அவர் தம் துமைவி�ார் 
தான் லீன் கீ; ்மாநில ச்பாநா��ர் ்டத்மதா லாவ் சூ கி�ாங் (நடுவில்) ஆகிம�ார்�ளு்டன் புதி�தா� 
்பதவிம�ற்்ற ஆடசிக்குழு உறுப்பினர்�ள் குழுப்்ப்டம் எடுத்துக் க�ாண்டனர். 

ஈடு்படடுள்ளார் என்்பது மறுப்பதறகில்்ே.
அவர் ஏழ்்மயான சதா்டக்ைததிலிருந்து 

வந்தவர். குடும்பத்த ந்டததுவதறகும 
தனது ைல்விக் ைட்டணத்தச 
செலுததுவதறகும இரண்டு லவ்ேைள் 
செய்ததாை, சுந்தராஜு  கூறினார்.

"நான் ைா்ேயில் ்பாதுைாவேராைவும, 
இரவில் வா்ட்ைக் ைார் (்டாக்ஸி) 
ஓடடுநனராைவும லவ்ே செய்ய 
லவண்டியிருந்தது," என்று சுந்தராஜு 
லமறலைாள் ைாடடினார்.

சுந்தராஜூ வீடடுவெதி மறறும 
சுறறுசசூழல் து்றயின் ஆடசிக்குழு 
உறுபபினராைப ்பதவிப பிரமாணம எடுதது 
சைாண்்டார்.

பினாங்கு மாநிே அரொங்ைததின்  புதிய 
ஆடசிக்குழு உறுபபினர்ைளின் ்படடியல் 
பின்வருவன:

என சஜலுதலதாங் நா்டாளுமன்ற 
உறுபபினருமான இராயர் கூறினார்.

மலேசிய இந்து ெங்ை பினாங்கு 
மாநிேப ல்பர்வ ெமயம மடடுமின்றி 
்பாரம்பரியத்தப ்ப்றசொறறும 
வ்ையிலும ்பே நிைழ்சசிைள், வகுபபுைள் 
மறறும ்பட்ட்றைள் வழிந்டடுததுவது 
்பாராட்டக்குரியதாகும.

அ்னததுப ்பள்ளிைளிலும ெமய 
வகுபபுைள் ந்டதத இணக்ைம சைாள்ள 
லவண்டும. அலதலவ்ளயில், அ்னதது 
தமிழ்ப்பள்ளிைளிலும இந்து ெமய வகுபபு 
ைட்டாயப ்பா்டத திட்டததில் சைாண்டு வர 
லவண்டும.

“ெமய வகுபபு ஒரு மாணவ்ன 

சிறந்த ்பண்புசநறியு்டன் வளர்வதறகுத 
து்ணபுரிகிறது. அலதாடு அவர்ைள் தீயப 
்பழக்ைங்ைளில் இருந்து விடுப்ப்டவும ெமயம 
ஒரு திறவுக்லைாளாைத திைழ்கிறது. எனலவ, 
மததிய அரொங்ைம மறறும நா்டாளுமன்ற 
உறுபபினர்ைள் இந்த விவைாரத்தச 
சீர்தூக்கிப ்பார்க்ை லவண்டும,” என்று 
புக்கிட ச்பண்ல்டரா வட்டாரப ல்பர்வயின் 
த்ேவர் விலவை நாயைன் திரு.தர்மன் 
சதரிவிததார்.

இந்து ெங்ை உறுபபினர்ைள் நிைழ்சசிைள் 
மறறும ந்டவடிக்்ைைள் ந்டததுவதில் 
மடடும உறொைம சைாள்ளாமல் ஒன்று்படடு 
வாழ்ந்து இந்து ெமயததின் வளர்சசிக்கு 
விததி்ட லவண்டும, என்றார்.

இவ்விழாவில், ச்பறலறார்ைள் உட்ப்ட 
1,200 ல்பர்ைள் ைேந்து சைாண்்டனர். 
தனிந்பர் மறறும குழு மு்றயில் லதவாரம 
ஓதுதல், ல்பசசுப ல்பாடடி, திருமு்ற 
்பதிைப ்பாராயணம, ்பஞெபுராணம என 
ெமயப ல்பாடடிைள் ந்டததப்பட்டன.

மாணவர்ைள் ்பாரம்பரிய ஆ்்ட 
அணிந்து திருநீறு பூசி ்பார்ப்பதறலை 
வண்ணமயமாைக் ைாடசியளிததனர்.

பினாங்கு மாநிே அளவிோன 
திருமு்ற ஓதும ல்பாடடியில் 12 வட்டாரப 
ல்பர்வ்யச லெர்ந்த ்பங்லைற்பாளர்ைள் 
ைேந்து சைாண்்டனர். 

இபல்பாடடிைளில் சவறறிபச்பறற 
ல்பாடடியாளர்ைள் இமமாநிேத்தப 
பிரதிநிதிதது வருகின்ற செப்டம்பர் 16-ஆம 
லததி ்பதது ம்ேயில் ந்்டச்பறும லதசிய 
ரீதியிோன திருமு்ற ஓதும ல்பாடடியில் 
ைேந்து சைாள்வர். 

இந்து ெமயத்தப ்ப்றசொறறும 
இந்த திருமு்ற ஓதும விழாவில் 
ஒவ்சவாரு ஆண்டும மாணவர்ைளின் 
்பங்லைறபு அதிைரிப்ப்தக் ைண் கூ்டாை 
ைாண முடிகிறது.

லமலும, மலேசிய இந்து ெங்ை பினாங்கு 
மாநிேப ல்பர்வ ஒவ்சவாரு ஆண்டும 
ெமயம, ைல்வி, ெமூைநேன் ொர்ந்த 
ந்டவடிக்்ைைள், திட்டங்ைள் மறறும 
நிைழ்சசிை்ளயும ஏறறு ந்டததுகிறது. 
இந்தப ல்பர்வ சதா்டர்ந்து ெமூைததிறகுச 
லெ்வ ஆறறுவது ொேசசிறந்தது.

சமயக் கல்வி 
பல்லின 

மக்களிடையய 
ஒற்றுடமடய 

வலுபபடுத்தும் - 
இராயர்

்மாநில அைவிலான திருமும்ற ஓதும் விழாவில்  
கவற்றிப்க்பற்்ற ்மாைவர்�மைப் ்ப்டத்தில் 
�ாைலாம்.

கஜலுத்மதாங் நா்டாளு்மன்்ற உறுப்பினர் 
ஆர்.எஸ்.என் இரா�ர் பினாங்கு ்மாநில 
அைவிலான திருமும்ற ஓதும் விழாவிமன 
கதா்டங்கி மவத்தார்.

்மாநில முதலம்மசசர் 
ம்மதகு சாவ் க�ான் இம�ாவ்  

நிதி, ச்பாருளாதாரம, நிேம, தைவல் 
சதா்டர்பு லமம்பாடு 

 
முதலாம் துமை முதலம்மசசர்  
்மாணபுமிகு ்டத்மதா ்டாக்்டர் 

மு�்மட அப்துல் ஹாமிட
இஸ்ோமிய லமம்பாடு, ைல்வி, 

உயர்ைல்வி மறறும லதசிய ஒறறு்ம 
 

இரண்டாம் துமை முதலம்மசசர் 
்மாணபுமிகு ஜக்தீப் சிங் டிம�ா
மனித வள லமம்பாடு, அறிவியல் 

மறறும சதாழில்நுட்பம 
 

்மாணபுமிகு ரஷிடி ஜிமனால்
வாணிைம, சதாழில்மு்னலவார் மறறும 

புறநைர் லமம்பாடு 
 

்மாணபுமிகு மஜரில் கிர் மஜாஹாரி
உள்ைட்ட்மபபு, ல்பாக்குவரதது 

மறறும இேக்ைவியல் 
 

்மாணபுமிகு மவாங் மஹான் வாய்
சுறறுோ மறறும ்ப்்டப்பாக்ைப 

ச்பாருளாதாரம 
 

்மாணபுமிகு லிம் சியூ கிம்
ெமூை நே லமம்பாடு மறறும இஸ்ோம 

அல்ோலதார் விவைாரம 
 

்மாணபுமிகு 
மஜசன் கஹங் மூய் லாய்  

ஊராடசி, நைர் & புறநைர் திட்டமி்டல் 
 

ம்டனி�ல் கூய் ஸி கசன்
இ்ளஞர், வி்ளயாடடு மறறும 

சுைாதாரம 
 

்மாணபுமிகு ்டத்மதா� சுந்தராஜு  
வீ்ட்மபபு மறறும சுறறுசசூழல் 

 
மாண்புமிகு ஃ்பஹமி ்ஜலனால் 

லவளாண் சதாழில்நுட்பம & உணவு 
உததரவாதம மறறும கூடடுறவு 

லமம்பாடு
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பிம்ற - ைணினி உள்ைட்ட்மபபு மறறும லெ்வை்ள 
வழங்கும முன்னணி உேைளாவிய வழங்குநரான 
xFusion International தனியார் நிறுவனம  தனது முதல் 
உேைளாவிய விநிலயாை ்மயத்த அ்மக்ை பினாங்்ை 
லதர்ந்சதடுததுள்ளது.

அதிநவீன உேைளாவிய விநிலயாை ்மயம xFusion 
மறறும பினாங்்ை தளமாைக் சைாண்்ட நிறுவனமான 
NationGate Holdings Berhad ஆகியவறறுக்கு இ்்டயிோன  
ஒருங்கி்ணபபில்  நிறுவப்படடுள்ளது.

இது பி்ற சதாழில்து்ற மண்்டேததில் அ்மந்துள்ள, 
254,491 ெதுர அடி உேைளாவிய விநிலயாை ்மயம 
லநஷன்லைட ைடடி்டததிறகுள்  அ்மந்துள்ளது.

xFusion த்ேவரும த்ே்ம நிர்வாை அதிைாரியுமான 
சஜஃபரி லியு, பினாங்கில் உேைளாவிய விநிலயாை 
்மயத்தத திறப்பது இந்நிறுவனததின் சவளிநாடடு  
லமம்பாடடுக்கு ஒரு முக்கியமான ்மல்ைல்ோை 
அ்மகிறது என்று கூறினார்.

"இந்த அதிநவீன ் மயம, அதன் முக்கிய ெந்்தைளின் 
தயாரிபபுைள் மறறும லெ்வைளின் சதா்டர்சசியான, 
நி்ேயான விநிலயாைத்த உறுதிசெய்ய, உேைளாவிய 
விநிலயாை வ்ேய்மப்்ப வலுப்படுததும.

"கிழக்கு சிலிக்ைான் ்பள்ளததாக்கு என்று அ்ழக்ைப்படும 
பினாங்கு, xFusion உேைளாவிய விநிலயாை ்மயத்த 
அ்மப்பதறகு ஏறற இ்டமாகும.

"்பே து்றைளில் டிஜிட்டல் உள்ைட்ட்மபபின் 
முக்கியததுவம அதிைரிதது வருவதால், பினாங்கில் எங்ைள் 
புதிய நிறுவனம அ்மக்்ை மகிழ்சசிய்்டகிலறாம. இது 
சதாழில்து்றயின் வளர்சசி்ய லமலும ஆதரிக்கும 
வ்ையில் சிறப்பாை அ்மந்துள்ளது," என்று மாநிே 
முதே்மசெர் லமதகு ொவ் சைான் இலயாவ்  தனது 
உ்ரயில் கூறினார்.

லமலும, மாநிே உள்ளாடசி, நைர் மறறும புறநைர் 
திட்டமி்டல் ஆடசிக்குழு உறுபபினர் லஜென் சஹங் மூய் 
்ேய், முதே்மசெரின் சிறபபு முதலீடடு ஆலோெைர் 
்டதலதா� லீ ைா சூன், பினாங்கில் உள்ள சீனத தூதரைத  
அதிைாரி லொ யூபின், இன்சவஸ்டபினாங்கு த்ே்மச 

ஜார்ச்டவுன் – பினாங்கு மாநிே இரண்்டாம து்ண 
முதே்மசெராை ஜக்தீப சிங் டிலயா ்பதவிப பிரமாணம 
எடுததுக்சைாண்்டார்.

்டதலதா சைராமாட ெட்டமன்ற உறுபபினருமான அவர், 
மனித வள லமம்பாடு, அறிவியல் மறறும சதாழில்நுட்பம 
ொர்ந்த து்ற்ய வழிந்டததுவார்.

“மூன்றாவது மு்றயாை ஆடசிக்குழு உறுபபினராைப 
்பதவிலயறகும தமக்கு இரண்்டாம து்ண முதே்மசெர் 
்பதவி அங்கீைாரமாைக் ைருதுகிலறன்,” என்று ஜக்டிப 
கூறினார்.

முன்னதாை இரண்டு தவ்ண ஊராடசி, வீடடுவெதி, 
நைர் & புறநைர் திட்டமி்டல் ஆடசிக்குழு உறுபபினராை 
லெ்வயாறறிலனன். தறல்பாது வழங்ைப்பட்ட மனித வள 
லமம்பாடு, அறிவியல் மறறும சதாழில்நுட்பம ொர்ந்த 
து்ற்ய முன்சனடுததுச செல்லவன்,” என்று செய்தியாளர் 
கூட்டததில் ஜக்தீப இவ்வாறு கூறினார்.

இரண்்டாம து்ண முதே்மசெர் என்ற மு்றயில், 
மாநிே முதே்மசெர் லமதகு ொவ் சைான் இலயாவ், 
முதோம து்ண முதே்மசெர் ல்பராசிரியர் ்டதலதா 
்டாக்்டர் முைமட அபதுல் ஹாமிட என அ்னவரு்டன் 
்ைக்சைார்தது பினாங்கு அரொங்ை நிர்வாைத்த 
வழிந்டதத ஒருங்கி்ணந்து செயல்்படுலவன், என்றார்.

பினாங்கு மாநிே மக்ைளின் நல்வாழ்வு மறறும 
முன்லனறறததிறகுச சிறந்த லெ்வயாறறுலவன்.

பினாங்கு ஆடசிக்குழு உறுபபினர் ்படடியலில் 
இரண்்டாவது இந்தியராை ்டதலதா� சுந்தராஜு 

லதர்ந்சதடுக்ைப்பட்டார்.
பி்ற ெட்டமன்ற உறுபபினருமான ்டதலதா� சுந்தராஜு 

லொமு,61 சொதது்்ட்ம சதாழிலுக்குப புதியவர் அல்ே.
முன்னதாை சுந்தராஜு, மலேசிய EcoWorld நிறுவனததின் 

து்ணத த்ேவராைவும, து்ணத த்ே்மச செயல் 
அதிைாரியாைவும ்பதவி வகிதது வந்தார். அதறகு முன்பு, 
எஸ்.பி செததியா குழுமததின் சொததுப பிரிவின் (வ்டக்கு) 
ச்பாது லமோளராைவும ்பணியாறறினார். 

சுந்தராஜூ 31 ஆண்டுைளுக்கும லமோை மலேசியாவின் 
சொதது து்றயில் தீவிரமாை ஈடு்படடுள்ளார் என்்பது 
மறுப்பதறகில்்ே.

அவர் ஏழ்்மயான சதா்டக்ைததிலிருந்து வந்தவர். 
குடும்பத்த ந்டததுவதறகும தனது ைல்விக் ைட்டணத்தச 
செலுததுவதறகும இரண்டு லவ்ேைள் செய்ததாை, 
சுந்தராஜு கூறினார்.

“நான் ைா்ேயில் ்பாதுைாவேராைவும, இரவில் 
வா்ட்ைக் ைார் (்டாக்ஸி) ஓடடுநனராைவும லவ்ே 
செய்ய லவண்டியிருந்தது,” என்று சுந்தராஜு லமறலைாள் 
ைாடடினார்.

சுந்தராஜூ வீடடுவெதி மறறும சுறறுசசூழல் து்றயின் 
ஆடசிக்குழு உறுபபினராைப ்பதவிப பிரமாணம எடுதது 
சைாண்்டார்.

பினாங்கில் xFusion நிறுவனத்தின் முதல் 
உல�ளாவிய விநியயா� மமயம்

செயல் அதிைாரி ்டதலதா லூ லீ லியான் மறறும NationGate 
நிர்வாை இயக்குனர் உய் எங் லிலயாங் ஆகிலயார் ைேந்து 
சைாண்்டனர்.

அடுதத மூன்று ஆண்டுைளுக்கு ரிம1.7 பில்லியன் 
முதலீடடு மதிபபு்டன், இந்த அதிநவீன ்மயம 
ஆண்டுலதாறும 150,000 யூனிட 'servers' உற்பததி செய்யும 
திறன் சைாண்்டதாை அ்மயும என்றும லியு கூறினார்.

“எனலவ, இந்த விநிலயாை ்மயத்த xFusion இன் 
ெர்வலதெ ெந்்தக்ைான முக்கிய ்மயமாை திைழும, 
வரு்டததிறகு graphics processing unit (GPU) servers 
உட்ப்ட உ்பைரணங்ைளின் 150,000 யூனிடைள் இங்கு 
உற்பததி செய்யப்படும.

"NationGate உேைளாவிய ெந்்தக்ைான GPU 
லெ்வயைங்ை்ளயும தயாரிக்கும. GPU servers என்்பது 
தரவு ்மயங்ைளுக்ைாை வடிவ்மக்ைப்பட்ட உயர் ஆறறல் 
சைாண்்ட லெ்வயைமாகும. லமலும அ்வ செயற்ை 

நுண்ணறிவு, உயர் செயல்திறன் ைணினி, தரவுததளம 
மறறும வீடிலயா ்பகுப்பாய்வு ைாடசிைளுக்குப ச்பாருந்தும,” 
என்றார்.

“பினாங்கில் 12 ஆண்டுைாே  வரோற்றக் சைாண்்ட, 
NationGate அதன் வாடிக்்ையாளர்ைளுக்கு EMS 
உற்பததி லெ்வைள் மறறும சதாழில்நுட்ப ஆதர்வ 
வழங்குகிறது. அவர்ைளில் ்பேர் சநடசவார்க்கிங் மறறும 
சதா்ேதசதா்டர்பு, சதாழில்து்ற ைருவிைள், தரவுக் 
ைணினி, நுைர்லவார் மின்னணுவியல், வாைனம மறறும 
கு்றக்ை்டததி ல்பான்ற உயர் வளர்சசித து்றை்ளச 
லெர்ந்த ்பன்னாடடு நிறுவனங்ைளு்டன் ் ைலைார்ததுள்ளனர்.

"லமலும இந்த ஒதது்ழபபு NationGate இன் மதிபபுச 
ெங்கிலியில் எங்ைள் நிபுணததுவத்த லமம்படுததுவதறைான 
்பயணத்த லமலும ஆதரிக்கும. இது ஒரு புைழ்ச்பறற 
EMS வழங்குநராை எங்ைள் நி்ே்ய உறுதிப்படுததும," 
என்று அவர் கூறினார்.

இதறகி்்டயில், இந்த சிறந்த திட்டத்த யதார்ததமாை 
மாறறியதறைாை xFusion மறறும NationGate-ஐ ொவ் 
்பாராடடினார்.

"இதத்ைய கூடடு முயறசிைள் ்பேனளிப்ப்தக் 
ைாண்்பது உண்்மயிலேலய மகிழ்சசி அளிக்கிறது. இது 
பினாங்கின் ொதைமான சூழ்ேப ்ப்றொறறுகிறது, இது 
நமது உள்நாடடு நிறுவனங்ைளின் வளர்சசி்ய வளர்க்கும 
திறன் சைாண்்டது. எனலவ உேைளாவிய விநிலயாைச 
ெங்கிலியில்  ஒருங்கி்ணப்்ப துரிதப்படுததுகிறது.

“எனலவ, இந்த புதிய உேைளாவிய விநிலயாை 
்மயமானது xFusion இன் உேைளாவிய விநிலயாை 
வ்ேய்மப்்ப வலுப்படுததும. அலத லவ்ளயில், 
உேைளாவிய தயாரிபபுைள் மறறும லெ்வைளின் 
சதா்டர்சசியான மறறும நி்ேயான விநிலயாைத்த 
உறுதி செய்யும என்று நான் நமபுகிலறன்.

"பினாங்கில் வளர்ந்து வரும சதாழில்து்றைளின் 
வளர்சசி்ய ஊக்குவிக்கும அலத லவ்ளயில், 
சதாழில்து்ற குழுக்ை்ள லமலும லமம்படுதத 
உறுதிபூண்டுள்ளது. இதில், xFusion-ைான லதர்வு இ்டமாை 
இருப்பதில் நாங்ைள் மகிழ்சசிய்்டகிலறாம.

"லமலும xFusion மறறும NationGate இ்்டயிோன 
இந்த ஒதது்ழபபு சிறந்த ஆறறோை மாறும என்று நான் 
நமபுகிலறன். இது பினாங்கின் டிஜிட்டல் உள்ைட்ட்மபபு 
மறறும இ்ணப்்ப மடடுலம ்பேப்படுததும," என்று அவர் 
கூறினார்.

xFusion International தனி�ார் நிறுவனம்  தனது முதல் 
உல�ைாவி� விநிம�ா� ம்ம�த்மத பினாங்கில் 
கதா்டங்கியுள்ைது. 

பினாங்கு இரண்ாம் துணை முதலணைச்சராக 
ஜக்தீப் சிங் டிய�ா நி�ைனம்

்மாநில இரண்டாம் 
துமை 
முதலம்மசசரா� 
ஜக்டிப் சிங் டிம�ா 
நி�்மனம்.



20
23

年
9月

16
日

—
30

日

40名州议员日前在槟州立法议会大厦宣誓就职,
正式上任。此外,拿督刘子健第3度受委议长,阿兹
鲁则出任副议长。

槟州立法议会召开第15届第一季首次会议,第一
个议程是遴选议长。槟州首长曹观友提议拿督刘
子健,第一副首长拿督莫哈末阿都哈密附议。刘子
健也是唯一提议人选,获得议会一致通过。

刘子健致词时感谢再度获得推荐受委议长,他恭
贺全体议员当选,并希望大家在州立法会议遵守条
规,尽责为人民发声,让会议顺利进行。

接着是40名州议员轮流在议长前宣誓就职。随
后是遴选副议长,由曹观友提议峇六拜州议员阿兹

鲁,拿督莫哈末阿都哈密附议,阿兹鲁是唯一提议
人选,获得议会一致通过。

议会最后为7月21日逝世的前亚依淡州议员王
福安默哀1分钟。

上述议程完成后,议长宣布休会,全体人员移步
立法议会大厦外拍摄全体照。

曹观友吁议员们促进团结
稍后举行的记者会上，曹观友告呼吁议员们促

进团结、实践成熟政治及以民为本。
“我们成为第15届槟州立法议会一份子，是因为

获得每位公民的委托。我们应该高度重视这份委

托，并通过建设性和成熟的辩论，带领槟州发展
迈向更辉煌的成就。”

“尽管大家有不同的想法，但必须遵守和谐及团
结的原则。只有稳定槟州，才能继续带领槟州迈
向辉煌，延续过去15年所铭刻的成就。”

“我呼吁并强调所有州议员们不要在⽃争中埋下
仇恨、种族政治和宗教敏感的种子。相反，我们
所展现的一切行为和⾔辞都应该基于事实和成熟
的原则，绝不分裂崇高的宪法。”

“为了全槟人民的利益，让我们共同努⼒使本
届州立法议会成为最佳楷模。爱槟城及我们的国
家–马来西亚。”

州议员宣誓就职仪式后，全体人员在议会大厦前合影。

刘子健 阿兹鲁任正副议长

槟州议员宣誓就职
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2023年槟州国庆日游行庆
典日前在峇都加湾体育场隆
重举行，吸引了近2万名民众
参与其盛，同欢共庆，发扬
爱国精神。

仪式准时从8时30分开始，
槟州元首敦阿末弗兹及夫人
杜潘卡蒂嘉、槟州首席部长
曹观友及夫人陈莲枝，槟州
官方仪式委员会主席兼槟州
议会议长拿督刘子健、以及
国州议员亦出席观礼。

庆典仪式从以州元首
为皇家卫队阅兵检阅
开始，随后进行国旗
入场仪式，由马来西
亚皇家海军（TLDM）
在伴随着国歌演奏下升
起国旗。

一如既往，本次阅兵和游
行活动包括了来自诗布朗再
也国中的Santun Semilang艺
术表演团演唱的爱国歌外、
融合马来西亚三大民族的传
统音乐表演、国旗快闪表演
和皇家装甲荣誉卫队以及还
有GEMPITA 8×8装甲车的参
与。

今年表演的特别之处之一
是，来自马来西亚第二步兵
师的116名军人进行了特别的
非 武 器 格 ⽃ （ T T S ） 演

示，包括陆军及
跆拳道等元素。

其 他 特 别 游
行 队 伍 还 包 括
麦当劳、Grab
摩托车队，一
出场就引 

起民众共鸣，获得无数欢呼
声。

现 场 还 有 1 7 个 展 览 帐 篷
外，还有来自州属和联邦部门
及机构、政府子公司以及非政
府组织（NGO）、学校等的
92个步行队参加参与人数共有
5529人。

另外，游行队伍还有涉及
948人和720辆车辆的25个车队
的参与。

今年国庆日的主题是“昌明
大马：坚定团结 满怀希望”，
现场民众都携带一家大小一起
出席，感受国庆气氛，同时他
们也一同高唱 爱国歌曲，
展现爱国 精神。

槟国庆日游行庆典气氛热烈 
2万人参与展示团结精神

国庆日庆典由槟州元首检阅仪仗队掀开序幕。

挥 动 辉 煌 条
纹 ， 高 呼 大 马
能！

艺 高 人 胆 大 的
阿 兵 哥 ， 呈 现
跳火圈表演。

各种族之间的和
谐与尊重，正是
马来西亚的独
有特色。
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槟 城 锺 灵 中 学 优 秀 生 程 俊 理 成 功 获 得 世
界 顶 尖 学 府 – 美 国 斯 坦 福 大 学 （ S t a n f o r d 
University）录取，日前获得槟州首长曹观友祝
贺及颁发3000令吉奖励金以示鼓励。

程俊理在大马教育文凭（SPM）考获9A+
的杰出成绩后，获得我国政府投资臂膀国库
控股（Yayasan Khazanah）属下的国库基金
奖学金，在UEM基金会学院（Kolej Yayasan 
UEM）修读A水平（A Level）大学预科课程，
并考获4A*的优良成绩。

他在去年11月申请斯坦福大学，在经过重
重的线上面试及考验后，终于在12月接到好消
息，获得该大学正式录取。程俊理也是今年全
国仅有2位获得进入斯坦福大学的学生，另一
名来自吉隆坡。

位于美国加州的斯坦福大学，于1891年创
办，长期以来在世界排名均处于领先地位，多
个学科领域拥有世界级的学术影响⼒。

程俊理接受《珍珠快讯》访问时说，他将在
9月中赴美，他准备主修生物学，副修政治科
学（Political Science）或电脑科学。

他表示从小就对科学感兴趣，喜欢接触科学
有关的事务与书籍，高中二（F4）那年，更与
同学谭永翔组合夺得2019年英特尔国际科学与
机械展中学组化学一等奖，得以代表国家前往
美国参加国际赛。当年他也获得首长颁发奖状
表扬。

志愿是当科学家的程俊理，除了学业出色，
音乐方面也有不俗表现，在锺灵中学管弦乐队
担任副团长，曾经在槟州大会堂及兴巴士艺廊
空间（Hin Bus Depot）演出。

这次有机会赴美深造，他感谢父母程家强与
李丽萍、大姨李丽明的照顾与各方面的全⼒支
持，母校锺灵中学老师的栽培与同学的鼓励，
还有槟州政府的⼒挺，让他更有信心面对未来
的挑战。

在完成斯坦福大学4年课程后，他将回国
为国库控股旗下公司服务，为国家做出贡
献。

从事节目策划及音响行业的程家强与
李丽萍，受访时表示对独子程俊理的
成就感到自豪，他们衷心感谢槟州
政府的奖励，以及国库控股
的资助，不然斯坦福大学
的学费对他们来说实在难
以负担。

据了解，斯坦福大学的
学费是每年约10万美元，4年
课程需要约40万美元（逾180
万令吉）。

他们希望俊理珍惜这个难
得的机会，学成归来后，将
来为国家及社会做出贡献，
回馈大家对他的支持。

槟岛市长拿督拉詹德兰指出，槟岛市厅放眼逐
步减少财政赤字，该市政厅在2023年财政赤字为
3288万令吉，预计在2024年财政赤字可减少至1994
万令吉。

他说，槟岛市政厅2024年财政预算案中，估计
收入为3亿9897令吉，开销费用为4亿1891万令吉，
财政赤字为1994万令吉。

拉詹德兰是于日前宣布槟岛市政厅2024年财政
预算案时，如是表示。

他说，槟岛市政厅在2021年的财政赤字为2828亿
令吉，在2022年则是2490亿令吉，而在2023年估计
赤字达3288令吉。

“估计2024年德财政赤字可减低至1994万令吉，
并放眼逐年减少财政赤字的数目。”

他补充，槟岛市厅估计2024年财政赤字可减低
至1994万令吉，主要因为槟岛市政厅的收入有所增
加，同时还获得中央政府拨款补贴。

“在2023年，槟岛市政厅获得中央政府935万令吉
的拨款，而相关拨款用于维修厕所、组屋电梯和
水槽等。”

他说，这些拨款主要用于紧急维修用途，其中
包括无法承担开销的私人组屋和公寓。

数码世界迎接新生态挑战
拉詹德兰也表示，2024财政预算案主题为“宜

居、有弹性和可持续性”，这符合全球愿景，即一
座城市必须重新崛起，在数码世界中迎接社会经
济及具有挑战性的新生态与环境，纳入主流。

他说，槟岛市厅在2024年的估计收入为3亿9897
万令吉，其中税收为2亿5414万令吉（63.7%）、非
税收收入为1亿2129万令吉（30.4%），而非收入款

项占2345万令吉（5.9%)。
“至于支出方面，估计开销预算达4亿1891万令

吉，其中3亿7291万令吉（89.02%）属管理开销，
而4600万令吉（10.98%）为发展开销。”

他说，管理开销包括薪水支出1亿7861万令吉、
服务与供应1亿8433万令吉、固定费用416万令吉，
还有其他开销581万令吉。

他强调，槟岛市政需谨慎理财，赤字逐步减
少，市政厅将继续获得财务廉洁证书。

明年财政预算案关注6大重点
拉詹德兰指出，明年财政预算案关注6大重点，

其中涉及最大拨款的清洁领域，占了6271万令吉，
接著是健康和绿化2162万令吉，流动性占1577万
令吉，精明措施占1576万令吉，经济领域1911万令
吉，其他则有370万令吉。

他说，槟岛市政厅将继续关注绿色议程，至今
已种植9万7125棵树木，定下在2024年之际种下10
万棵树目标。

他续说，该厅将为121辆承载垃圾的交通工具安
装智能设备，以提升管理系统，同时也会购买电
动摩哆，方便进入偏远地区进行清理工作。

他补充，另外也计划增购2辆拖车罗里，同时增
聘执法人员，以加强热点区的执法工作。

2024年槟岛市厅财政赤字　
市长: 料可减至1994万令吉

锺灵生程俊理荣获斯坦福大学录取
获首长祝贺及颁发奖励金以示鼓励

曹观友（右）颁
发3000令吉模
拟支票及奖状予
程俊理。

槟岛市厅放眼逐步减少财政赤字，2024年财政赤字料可减少至1994万令吉。
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报导陈健敏
摄影Alissala Thian

曾经担任槟州房屋及艺术发展事务行政议员的
黄汉伟，阔别10年后，重返行政议员办公室，掌管
旅游及创意经济事务，在政治生涯中充分发挥了
马拉松选手精神–挑战自我、超越极限、坚韧不
拔、永不放弃。

黄汉伟在2008年改革浪潮中崛起，赢得亚依淡
州议席，并获得委以重任，担任房屋及艺术发展
事务行政议员。2013年，他蝉联亚依淡州席，2018
年转战升旗山国会成功当选。

2023年上阵垄尾,黄汉伟以3万6802张多数票打败
对手，并创下槟州史上最高多数票，赢得风光。

去年在槟城大桥跑完成人生第一个42公里马拉
松的黄汉伟，以挑战自我及坚韧不拔为座右铭，
尽管旅游及创意经济事务不曾出现在他过去10年的
政治生涯，但他依然正面看待，视为新挑战，就
像跑马拉松般，一路克服挑战，往终点奔去。

酒店纷纷投入营业
他接受《珍珠快讯》访问时说，旅游业在槟

州扮演重要角色，是发展火车头之一，而且旅游
业在疫情后迅速反弹，许多酒店重开或新酒店开
张，以及知名五星级贵都酒店也有意重开，显示
旅游业前景备受看好。

“还有医疗旅游也在疫情后恢复，一些医院在积
极扩建，也有一些新医院投入服务。”

“此外，槟城也成为国际会议中心之一，根据会
展局的活动年历，节目甚至安排到2031年去了。”

黄汉伟说，拥有2个联合国教科文组织，即乔治
市世界文化遗产及升旗山生物圈保护区，以及享
誉国际的美食，都是槟城的卖点。他希望可以不

断注入新卖点，比如升旗山空中缆车，这样才能
永续经营，不断吸引游客前来，以及做回头客的
生意。

扮演决策者角色
提及从国会议员“转型”当行政议员会有什么感觉

时，他说，这是“建议者”和“决策者”之分。国会议
员只能在参与政策辩论时给予意见，不能在政策
上拥有决定权。行政议员则在本身负责的事务上
拥有决定权，可以扮演决策者的角色。

“我还蛮怀念当国会议员的日子，那会是我政治
生涯一段难忘的时刻，如今来到州议会，我会尝
试带入国会的视野和思维，以不同的角度去看州
政策，希望可带来一些冲击。”

骑摩托1小时去国会旁听
现年50岁的黄汉伟，出身于打枪埔组屋，年少

时常接触政党在当地办的讲座会，从而对政治感
兴趣，大学时期更曾经骑摩托车一小时多，从万
宜（Bangi）到国会大厦旁听，有时回到槟城，也
会到州议会旁听,种下了日后从政的种子。

大学毕业后，黄汉伟当过系统工程师及执业律
师，后来成为全职政治人物至今。他也是国大电
脑科学荣誉学士、马大法学士、法律执业文凭及
理大经济管理系硕士。

争取时间运动
黄汉伟近年注重养生,运动是他主要的养生之道,

除了去年在大桥跑完成人生第一次全马拉松,他也
数次完成半马拉松。他亦喜欢登山运动,州内大大
小小山路都有他的踪迹。

也因为运动,黄汉伟从之前的肉肉型身材,转型
为现在的标准身型,动作灵活了不少,工作也更添活

⼒。
尽管事务繁忙,他也会争取时间运动。访问结束

后,他看下手表然后跟我们说：“还有一些时间,我要
去跑步了。”

好的，YB加油！

阔别10年重返
行政议员行列 

黄汉伟展现坚韧
马拉松精神

黄汉伟：旅游业前
景备受看好。

直飞航线不断开拓，将有助引进更多游客访槟。槟城是文化大熔炉，各节日庆典让游客乐在其中。

槟城美食享誉国际，是旅游卖点之一。
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报导翁懿娴
摄影Darwina Mohd Daud 图说：

3499 3548 25042

报导冯芷芸
摄影邵家恩

“我的志向，就是希望能为社区、
社会乃至整个国家带来改变。”

掌管槟州青年、体育及卫生事务行
政议员魏子森说，本身一开始是在槟
城旅游发展委员会行政办公室从实习
生开始就接触了政治工作，而在大学
毕业后一踏入社会，就投身于政治行
列，成为行动党总部的职员。

随后，他表示本身在2013年成为时
任房屋发展委员会行政议员佳日星的
特别官员长达5年，而在这期间他也
获取了许多的经验，并在2018年成功
捍卫彭加兰哥打州议席。

“如今，再次获得人民的委托，不
过不同的是这一次我回到了家乡大山
脚，成为巴当拉浪区州议员。”

他认为，获委任行政议员是一项
鼓舞及动⼒，但同时也是一个很大的
责任，因此他希望能在任期之内为社
区、社会乃至国家带来改变。

探讨在更多地方安装AED
同时掌管青年、体育与卫生的他

认为，虽然青年体育与卫生事务看起
来不太有关联，但实则息息相关。他
说，本身也是槟州青年发展机构的
委员，也是槟城足球俱乐部的董事成
员，对于青年与体育事项也不陌生。

“因此，我对于青年发展机构的事
务也比较熟悉，相较于其他新上任的

行政议员，相信能比较快上
手。”

他说，近期发生一些运动时突发事
件，因此州政府将尽可能探讨在更多
地方安装心脏除颤器（AED），并也
会进行更广泛的训练，让更多人学会
使用AED，以便在黄金救援时刻能就
会一条人命。

由此可见，青年与体育事务离不开
关系，而体育与卫生事务更是是有所
关联，我会尽最大的努⼒，扮演好行
政议员的角色，来发展这3个首要职
务。

“本身的三个职务包括青年、体育
和卫生虽然都是由中央所执掌，因此
我主要的角色就是给予辅助和加强，
将发展带上更高一层，最大化的帮助
更多人。”

让更多人了解医疗福利
至于卫生事务，魏子森坦⾔，自己

并不是医疗背景出生，但在接见槟州
卫生局官员汇报后，对槟城目前医疗
情况有一些了解。

“政府每年都会推行“PeKa B40健康
关怀计划”，让B40群体都有免费做全
身健康检查的福利。此外，政府早期
所推出的Skim Perubatan MADANI（
昌明医疗计划），符合资格者可以免
费获得指定的医疗服务，但其实很多
人都不知道政府的政策与福利。”

他说，无可否认的槟城医疗确实面
临着一些挑战，因此他希望在其任期
内，能扮演桥梁和连接的角色，将中
央政府一些非常好的医疗倡议，更广
泛的传达予至有需要的人，让更多人
受惠。

找出与青年接轨共鸣点
魏子森认为，先今的青年发展已今

时不同往日，每个时代的青年都有不
同的想法、需求和兴趣，而青年们都
拥有各自不同的社交圈子。例如，在
教育领域方面，有些人喜欢读书、有
些人则喜欢书写。

他坦⾔，本身面临的挑战，就是要
找出与青年接轨的“共鸣点”，才能聚
集更多有共同想法的青年们一同站出
来携手来建设美好的国家与未来。

“我有信心能找到与青年的共同语
⾔，并与他们展开良好的配合。”

足球俱乐部需交出表现
另一方面，魏子森表示上任以来最

多关系的其中一项事务，就是关于槟
城足球俱乐部，他坦⾔，自己对于俱
乐部近期的表现并不满意，而也严正
告诉他们，若无法在近期提升表现，
就会采取严厉行动或面临人事变更。

“我了解到该俱乐部有很多粉丝，
因此为了该俱乐部更长远的发展，接
下来我也会进行粉丝们进行对话会，
以了解他们的期望和建议，更好的改
善和提升俱乐部的发展。“

魏子森也认为，除了体育发展，
他 也 希 望 能 够 推 行 “ 全 民 活 ⼒ 动 起
来”(Sports for all)，不分种族和宗教，
也不需要太高的技能和要求，让全民
都可以参与其中的运动，并广而推
行，让槟城人都能保持活跃。

获彭加兰哥打区选民认可
询及政治生涯目前为止最难忘的

事，魏子森坦⾔，当许多选民知道他
要离开彭加兰哥打原区而竞选巴当拉
浪时，都纷纷表示不舍，他认为这是
对于他过去5年服务的一项认可。

“让人民想念和不舍，想把我留在
该选区，是对我的所提供的服务来说
是一项认可也是成就，我接下来也会
继续扮演好角色，继续为民提供更好
的服务。”

受委行政议员获鼓舞 

魏子森放眼
为社会带来改变魏子森认为，获委任

行政议员是一项鼓舞
及动力。

槟城人爱运动，许多体育活动反应热烈。

魏 子 森 拟 推 动 “ 全 民 活 力 动 起
来”(Sports for all)。

魏 子 森 要 找 出 与 青 年 接 轨
的“共鸣点”，旁为青年发
展机构总经理魏鉝玲。
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报导翁懿娴
摄影Ahmad Adil Muhamad

新官上任的槟州农业技术、粮食安全及合
作社发展委员会主席法米再诺，在其任期内
将掌管的三大职务领域年轻化。

他接受《珍珠快讯》专访时指出，以他的
观察，州内的农业及合作社发展都缺乏年轻
人的参与，现有的参与群体多以乐龄人士为
主。

“我必须策划更周详的计划，以提升年轻人
的参与度，从中协助槟州政府往更好的发展
迈进。”

32岁的他说，尽管他不算州政府史上最年
轻的行政议员，但能够在这年龄下受委，证
明了槟州政府愿意给予年轻人机会，也让州
行政阵容更趋年轻化。

曾任市议员成优势
法米再诺坦⾔，首次上阵班台惹雅州选区

就获胜，且受委为槟州行政议员，着实让他
受宠若惊。

他说，高兴能够与槟首长曹观友一起共
事，尽管掌管的职务颇为繁重，但他有信心
能够尽速在短时间内，踏入工作正轨。

他表示，本身曾在2020年至2023年期间担
任威省市议员，也因为有这样的优势，在他
投入行政议员工作上有很大的帮助。

“正因曾经担任市议员的经验，我了解州政

府和地方政府之间的操作运作，加上本身也
是地方政府发展部一站式中心（OSC）成员
之一，这对城市发展等方面有一定的认知。”

三个月内拟具体发展计划
至于掌管行政职务的挑战，他坦⾔挑战之

一是如何维持现有这领域的优异表现，尤其
是农业生产方面。

“再来就是推动农业增长，以及加强槟州稻
米生产方面的势头。 ”

他说，希望在上任后的首三个月内，拟出
具体的发展计划。

他指出，有关发展重点涵盖了农业技术、
粮食安全及合作社发展，而持续性发展是他
所重视的因素之一。

他透露，首要加强的包括槟州的垂直农业
（Vertical Farming）及农业（Agriculture）
发展，确保州内拥有足够的食物。

“接着就是提升及培训农业技术人才，包括
与槟城技术发展中心 (PSDC)合作。同时与优
秀的合作社合作，带动州内的合作社发展。

他透露，由于生活成本高，在拟定相关
政策来协助人民之余，他也将与中央政府协
调，以确保有关政策与中央政府是统一的。

而他接下来将策划出长期及短期的对策，
来应对人民生活成本上的挑战。

他也呼吁年轻人踊跃加入相关领域，给予
意见和建议，成为活跃的年轻人，为槟州贡
献⼒量。

报导黄国伟
摄影Darwina Mohd Daud 

为 让 全 槟 民 享 有 槟
州经济蛋糕，掌管贸

易、创业及乡村发展事务的
槟州行政议员拉希迪承诺将
在乡区开展更多创业计划。

他认为，其职务其实是
三者合一的，既把创业
思维带入乡区，让乡民
能接轨槟州经济发展，
让城乡人民在贸易市场
上皆能贡献⼒量。

为 了 能 够 推 广
相 关 理
念 ， 他
说 ，

提 供 正 确 的 创 业 知 识 和 管
道，能够激发位于乡区的居
民对于创业兴趣，并鼓励他
们 朝 向 优 秀 企 业 家 方 向 发
展。

“ 我 们 知 道 ， 许 多 农 村 地
区的人可能不知道各种政府
计划和激励措施，由于缺
乏指导，他们的企业往往
保持家庭式经营和无法长
久。”

因此，他想要改变乡区创
业者的现状，而如今随着他
执掌了相关职位后，他相信
将能通过种种措施，来加强
乡区创业者的底蕴。

“通过举办课程和工作坊等
方式，那些对创业感兴趣的

人，将能够拥有更多相关资
讯，通过州政府平台和
助⼒，拓展自己的生意
脉络。”

他 是 接 受 《 珍 珠 快
讯 》 专 访 时 ， 这 么 指
出。

他 补 充 ， 本 身 在 商
界 拥 有 超 过 3 0 年 的

经 验 ， 在 业 界 也 累
积 了 许 多 经 验 和 人
脉 ， 并 在 这 些 经 验
中 总 结 出 了 协 助 人
民创业的举措。

因 此 ， 他 希 望 可
以 利 用 本 身 在 这 方

面 的 知 识 ， 协 助 槟 州 发 掘 更
多 优 质 的 本 土 企 业 家 ， 确 保
槟州经济能够更有韧性。”

料10月启动系列计划
对 于 贸 易 、 创 业 及 乡 村

发 展 事 务 ， 他 在 心 中 已 有 腹
稿 ， 他 透 露 ， 与 其 职 权 相 关
的一系列计划，最早将在10月
份开始启动。

“ 这 些 计 划 将 会 在 乡 区 开
始 ， 如 威 南 的 双 溪 亚 齐 地
区 ， 就 有 许 多 乡 区 ， 我 们
可 以 和 政 府 内 的 多 个 机 构 合
作 ， 为 大 家 提 供 多 方 面 的 创
业 信 息 ， 并 邀 请 来 自 不 同 背
景 的 企 业 家 ， 分 享 他 们 的 创
业经验。”

他 希 望 能 够 通 过 鼓 励 创 业
趋 势 ， 让 槟 州 人 民 都 能 享 有
经 济 成 长 所 带 来 的 红 利 ， 并
通 过 扶 持 本 土 企 业 家 ， 来 加
强槟州的经济实⼒。

“创业是一门需要决心的艺
术 ， 而 州 政 府 将 从 旁 助 ⼒ ，
让 创 业 者 通 过 和 当 局 的 配 合
走上成功道路。”

让全民分享经济蛋糕 
拉希迪拟推动乡区创业计划

拉希迪承诺将在乡
区开展更多创业计
划。

尽管掌管的职务颇为繁重，但法米再诺有信心能够尽速在短
时间内，踏入工作正轨。

承诺年轻化三大职务领域
法米再诺：助农业及合作社持续发展
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佳日星表示,出任第二副首长后,他
主要掌管人⼒资源发展及科技,而上
任后的首要任务就是要应对气候暖
化的问题,他希望通过善用科技来解
决气候暖化的问题,例如继续植树计
划、推动电动汽车来减少碳的排放
量。

他指出,首相拿督斯里安华引入马
斯 克 领 导 的 电 动 汽 车 品 牌 - 特 斯 拉
(Tesla),并且定下2025年在全马落实1
万个电动汽车充电站。

“在我掌管地方政府部门的时候,有
规划了千多个充电站,而现有充电站
仅有19个,因此需要更多的充电站来

迎接更多电动车的需求。我会向世
界各地的专家取经,尽快落实这项计
划。”

佳日星日前首次以第二副首长身
份到大英义学园巴刹谢票,在记者会
上说,槟州要继续前进发展需要靠科
技,因此,他会积极推动科技的发展,例

如市政厅在批准一些新的房屋发展
计划时,要确保该房屋计划至少有4G
的网络覆盖率, 以及采用太阳能板系
统。

在发展人⼒资源方面,他表示会尽
⼒让更多学子有机会深造,保障他们
有更好的前途和未来。

方美铼: 来届市议员或设KPI
每人需设电子废料回收中心

掌 管 槟 州 地 方 政 府 及 城 乡 规 划 事 务 的 行 政 议
员方美铼指出，或为来届市议员设关键绩效指标
（KPI），包括每人必须设立一所电子废料回收中
心，重拾槟州人民对垃圾源头分类热忱。

他是出席由威省市政厅举办二手电子电器产品回
收比赛时，致词如是指出。

“尽管，12个参与单位在短短10个月内，成功回收
2万5802公斤的电子废料，但若市议员们都设有电子
废料回收中心，效果或更佳。”

据他所知，目前每公斤电子废料价格介于50仙至
1令吉之间，除了要鼓励民众，首先要为民众设立参
与平台。

他说，尽管许多超市都设有小型再循环物品回收
箱，但公民意识仍薄弱，民众一般习惯将物品用完
即奔，因此除了向民众传达信息，也需要设立更多
回收中心。

他坦⾔，很多民众不知道要将可循环物品送去哪
里回收，因此末来将积极通过地方政府推动，并和
市议员、私人企业配合，进行更多宣传。

询及在疫情后，人民的环保意识是否已下降，他
坦⾔，疫情后浮罗勿隆的垃圾量确实有增加，这可
能和疫情爆发时，人们基于卫生因素，已习惯使用
一次性用品有关。

“做垃圾分类并不容易，但槟州在2017年已开始
推行，相信两地地方政府及市议员配合下，能重建
过去的热诚。”

他也举例，如今垃圾运送费每公屯为32令吉，
此次比赛成功为威省市政厅省下800令吉垃圾处理
费。

另一方面，方美铼表示，他上任后的首要任务，
是确保浮罗勿隆垃圾场在最短时间内，重新委任

符合资格的管理单位，以执行短期、中期、长期计
划。

阿扎尔: 需注重住家电子废料处理方式
威省市长拿督阿扎尔表示,根据2005年环境质量法

令,所有电子废料需先交由环境局辖下的合法承包商
处理至无害,才能在环境空间销毁;然而,有关法令目
前仅适用于工业领域,住家方面并未受到管制,因此认
为,制定持续性的住家电子废料处理方式尤为重要。

他也说,电子废料一旦处理不当,将会对环境及人
类生活、健康带来负面影 00 响;最好的方式是将其
再循环,毕竟以现今的科技发展,电子废料的处理并不
难。

出席者包括环新城工业有限公司董事经理拿督江
俊强、常石集团总经理池勲、及多名威省市议员。

威省市厅二手电子电器产品回收赛
获奖名单

冠军
南美园第2、3期睦邻计划资源回收中心

(8909公斤)

亚军
人间慈悲基金会(7730公斤)

季军
南美园第4期资源回收中心

(2325公斤)

安慰奖
淡汶英达花园居民协会(1753公斤)

北海佛教会(1703.5公斤)

方美铼、阿扎尔等嘉宾与二手电子电器产品回收赛优胜代表合影。

善用科技解决气候暖化
佳日星拟推动电动车减少碳排量

佳日星（右）与大英义学园巴刹贩商交流。 佳日星拟落实更多充电站。
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马来西亚统计局（DOSM）
资料显示，槟州在2022年国内
生产总值为1121亿令吉，而州
内经济更增长了13.1％，超越
国内其余州属和我国预期目
标。

槟州首长曹观友透露，这
项经济增长得益于州内强稳的
经济基础，其中制造业更成为
最大的贡献者，即其中48.3％
来自有关领域，这也说明了该
领域对于槟州的重要性。

“为此，槟州政府一直以来
也很注重制造业的发展，并致
⼒于打造更完善的工业生态系
统，如建设基本设施和国际水
准的工业园区等，以让槟州的
制造业更具竞争优势。”

无论如何，他指出，工程
及技术领域的人才短缺问题逐
年严重，已经引起了业者和州
政府的担忧，为此，州政府也
开始着手处理有关隐忧，并
通过和州内的各机构合作，推
动科学、科技、工程及数学
（STEM）发展。

“我们把STEM发展列入竞

选宣⾔中，并将陆续展开各项
援助，以协助槟城STEM生态
系统的落实，加强学校在科
学、科技、工程及数学在校内
的教学。”

他是出席在韩江中学举行的
槟州科学、科技、工程及数学
展及州级国家科学周活动时这
么指出。出席者包括马来西亚
科学、工艺及创新部部长郑立
慷、槟州第二副首长佳日星、
阿逸布爹区州议员林冠英、韩
江三校董事长拿督斯里黄赐

兴、韩江中学校长江美利等。
他补充，当局计划在未来

吸引至少2万名学生，加入科
学、科技、工程及数学领域，
以填补槟州工业领域的需求，
并促进州内的经济全面增长。

首 长 也 感 谢 各 方 给 予 槟
州政府配合，在当局推动数
理教学时给予不同的协助，
其中包括派遣专业人士教导
学子，并举办活动和工作
坊 等 ， 吸 引 学 子 们 加 入
STEM领域。

郑立慷：科技教育不威
胁传统工作岗位

郑 立 慷 表 示 ， 科 学 、 科
技、工程及数学领域的发展，
将衍生更多需要不同新技能的
工作岗位，但不会对传统工作
岗位带来威胁。

他说，当局在未来将会继
续推动相关领 域 的 发 展 ，

以切合 目前国际
的 工业发展

趋势，培
养更多相关

方面的人才来符合市场需求。
“根据资料显示，我国的学

子对科学、科技、工程及数学
领域的兴趣，的确有所降低，
不过我们会做出相应的努⼒，
来吸引年轻人才加入这一领
域，确保我国的工业领域能够
拥有足够的人才储备。”

人才短缺问题逐年严重 
首长：州政府与各造合作推动科技教育

曹观友、 郑立慷、佳日星等与嘉宾及学生合影。

学生体验科技的奥妙。科技展让学生开拓视野。

槟州科学、科技、
工程及数学展反应
热烈。

小 妹 妹 和 
“ 犀 鸟 ”
对话？
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图/文槟州绿色机构

首届“SpoGomi捡垃圾世界杯”大马站
赛事成功在槟城皇后湾圆满举行，冠
军队伍将于11月代表大马到日本参加总
决赛，与其他20支国际团队争夺2023年
SPOGOMI世界冠军头衔。

槟州绿色机构总经理陈美玲说，这
是马来西亚第1次参与SpoGOMI捡垃圾
运动世界杯比赛，槟城绿色机构很高兴
能够成为筹办单位之一，尤其槟城也是
国内唯一举办这项比赛的州属。

她 是 日 前 出 席 在 皇 后 湾 商 场 举 办
的“SpoGOMI捡垃圾运动世界杯2023（
马来西亚站）”颁奖礼上致词时说。

“环境保护必须是一个集体的行动，
而此活动则是一个很好的例子，这也充
分展示了我们应该如何通过共同努⼒，
来拯救唯一的地球。”

陈美玲说，槟城每个月都有一些积
极举办净滩与捡垃圾活动的志愿团体，
其中包括了Beach Cleanup Penang和
KakiClean团队。

陈美玲冀激发更多人关注环境卫生

捡垃圾世界杯圆满举行 SpoGomi
“我们需要更多公众的关注，来应

对乱丢垃圾问题，并对自己制造的
垃圾负上责任，与其反复的不断地
清理，我们更应该从根源开始，教
育人们停止乱丢垃圾，从而改善环
境和生活质量。”

她希望通过此活动激发更多人关
注环境卫生，并且以身作则，达到
能够影响周围的人停止乱丢垃圾的
效果。

“令人难过的是，占据我国垃圾量
榜首的仍然是厨余，而世界上还有
很多地方的人民正面对饥饿和粮食
危机。”

她 说 ， 人 民 可 在 日 常 生 活 中 学
习如何减少垃圾，比如在源头分类
垃圾、携带自己的容器和购物袋出
外、拒绝一次性用品，实践零垃圾
生活习惯，只要持之以恒，小小举
动也能为地球带来重大的影响。

槟城每天产生2300吨垃圾
陈美玲说，槟城人每天的垃圾量

平均为每人1.04公斤，每天大约有高

达2300吨的垃圾被送往浮罗布隆垃圾
填埋场，而在这么多垃圾当中，其
中31.83%是属于可回收物（玻璃、金
属、纸盒、塑料、纸张）、50.96%
是有机垃圾，其他垃圾则包括了不
可回收物、生物垃圾和居家有害物
品。

“我也祝福获胜的马来西亚冠军队
伍，希望你们代表我国出征日本参
与总决赛时能够一切顺利，凯旋而
归！”

一小时收集逾三百公斤垃圾
这项捡垃圾运动发起于2008年，

名为“SpoGOMI”，由“sport”（运
动）和日语中的“垃圾”两个词组合而
来。

根据“捡垃圾世界杯”的比赛规则，
每支参赛队伍由3人组成，在一小时
里捡拾海滩和街道等指定区域的垃
圾。

当天的比赛共有27支队伍在一个
小时内收集了348.13公斤的垃圾，其
中186.17公斤被回收利用。

首届“SpoGomi捡垃圾世界杯”大马站优胜队伍与陈美玲（后排右6）合影。

参 赛 队 伍
在 一 个 小
时 内 收 集
了348.13
公 斤 垃
圾。

参赛队伍捡拾海滩和街道等指定区域的垃圾。

这批参赛者满满
的正能量，齐为
环保做出贡献。
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来自槟州的柯欣恩及倪旋
宁，在在美国加州举行，号
称“奥林匹克艺术竞赛”的世界
表演艺术锦标赛（WCOPA）
中，双双在各自组别获得世
界冠军！

其中，年仅8岁,就读威南敬
群小学的柯欣恩，在少年组
摇滚类别下，以演绎美国巨
星阿黛尔的名曲《Rolling in 
the Deep》，在超过17个国家
的选手中脱颖而出。

另外一人，则是在演绎表
演事业经验丰富的舞蹈教练
倪旋宁，她也是唯一夺得两
项金牌的马来西亚代表，分
别是原创和嘻哈类别。

柯万庆：惊喜女儿获国
际奖项

在受访时，柯欣恩父亲柯
万庆表示，此次能够得到这
项国际性奖项，对他们而⾔
绝对是巨大惊喜。

他笑说，其实只想在事项
赛事中，让女儿体验在国际
舞台上的魅⼒，而如果能够
夺得普通奖项，就已经心满
意足。

“当时我们的想法是，只要
有一些小奖项，让欣恩可以
披着马来西亚的国旗上台领
奖，就已经是不虚此行。”

然而，巨大的幸福来得如
此突然，当司仪在奖台上宣
布欣恩的名字时，没有准备
的众人还反应不过来。

“在比赛前，我们还事先向
孩子做了心理建设，希望她
能够以平常心比赛，把输赢
放在其次，但没想到她给了
我们这么大的惊喜。”

柯欣恩4岁始学歌唱
柯氏说，女儿从小就喜欢

唱 歌 ， 4 岁 前 的 她 就 能 够 自
己一边看着歌唱视频一边学
习，有时还会改变歌词。

家人们看了她如此喜欢歌
唱，4岁开始就送她到歌唱班
学习，而她也不负众望，从
小就展现出过人的天赋，并
在许多国内外赛事中，获得
无数奖项。

对 于 未 来 的 期 许 ， 他 表
示，只要女儿还是喜欢唱歌

和演绎，他还是会继续支持
后者在这一领域发展，以不
负女儿在这一方面的天赋。

倪旋宁曾为中港台歌星
编舞

在舞蹈组别大放异彩的倪
旋宁，是国内外知名的舞蹈
教练，她除了获奖无数外，
更曾为国内外许多中港台着
名歌星编排演唱会舞蹈。

此次获得世界表演艺术锦
标赛奖项，对她而⾔是一项
认可，而这也是她其中一个
最具代表性的国际奖项。

她 在 采 访 时 透 露 ， 本 身
从小就喜欢舞蹈，所以在小
学时就加入了学校的舞蹈协
会，直至中学时期被导师慧
眼识珠，让她到导师的舞蹈
学院免费学习。

她感恩在舞蹈一途中遇见
许多贵人，才有了让她能够
在舞台上展现才华的一天，
并 为 马 来 西 亚 赢 下 此 次 奖
项。

在 此 次 赛 事 中 ， 她 凭 借
具有非常浓厚的大马元素的
《Anak Malaysia》，夺得原
创金牌，对她而⾔更是意义
重大。

爱把大马元素加入编舞
她说，本身一直以来都非

常喜欢把大马元素加入舞蹈
编排中，而这项创意能够让
她在国际舞台上受到赏识，
更让她感到光荣。

“这是我们向世界展示马来

西亚精神的机会，通过舞蹈
我们能够向世界述说，我们
是多么地特殊与特别。”

而 另 一 个 金 奖 与 世 界 冠
军，则落于她所参与的嘻哈
组别，询及她能够脱颖而出
的原因，她认为，许多参赛
者都以纯嘻哈形式参赛，而
她则融入更多自己的想法，
这是让她有别于其他参赛者
的地方。

“我一直以来都希望马来西
亚和韩流一样，拥有属于自
己的表现形式，把马来西亚
的文化融入舞蹈之中，而不
是跟随其他潮流。”

冀望教导弱势群体舞蹈
对 于 未 来 的 规 划 ， 她 希

望能够把本身的舞蹈经验 

推广出去，让马来西亚未来
的 舞 蹈 领 域 具 有 更 多 可 能
性。

同时，她也希望自己不会
止步于此，并期待能够和更
多非政府组织及政府合作，
教导来自弱势家庭的孩子或
孤儿，通过舞蹈温暖他们的
心灵。

“ 我 希 望 我 本 身 不 仅 是 在
舞蹈上有所成就，在社会上
也能出一份⼒，这样才不枉
一身所学，不然赢得这许多

荣耀，终究只是一场
空。”

感谢首长及PETACE给予
协助

对于槟首长兼峇都加湾国
会议员曹观友及和槟城旅游
与创意经济（PETACE）办公
室给予协助，柯万庆及倪旋
宁皆表示感激，让他们减轻
前往赛事地点加利福尼亚参
赛的负担，而最终他们也成
功证明本身能⼒，为马来西
亚赢取荣耀。

“我们很感谢这次能够得到
来自首长和PETACE的协助，
希望未来除了官方之外，社
会也能够更加支持艺术领域
的发展，让投身这一领域的

我们能够拥有更多
机会，在国际舞

台 上 展 现 马 来
西亚的独特魅
⼒。”

为槟争光
柯欣恩倪旋宁

世界表演艺术赛大放异彩 

柯欣恩(左)及倪旋

宁在世界表演艺术

锦标赛大放异彩，

为槟城争光。

柯欣恩演绎丝丝入扣，赢得评审青睐。

倪旋宁喜欢

把大马元素

加入舞蹈编

排中。

柯欣恩与父亲柯万庆分享夺得冠军的喜悦。
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பினாங்கில் 40 சட்டமன்ற உறுப்பினர்கள் 
பதவியேற்பு

பிம்ற – “தமிழ்ப்பள்ளி மாணவர்ைளி்்டலய 
வாசிபபுப ்பழக்ைத்த ஊக்குவிப்பதன் 
மூேம ைல்விக்லைள்விைளில் சிறந்து 
விளங்ை முடியும. வாசிபபுப ்பழக்ைமானது  
த்ேசசிறந்த  மாணவ்ன உருவாக்ை 
இயலும,” என்ற சைாள்்ையில் ஜாோன் 
்பாரு, � முனீஸ்வரர் ஆேயம சதா்டர்ந்து 
்பததாவது ஆண்்டாை பினாங்கில் உள்ள 28 
தமிழ்ப்பள்ளிைளுக்குப ்பயிறசி புததைங்ைள் 
வழங்கியுள்ளது.

 பினாங்கு மாநிேததில் ்பயிலும ஆறாம 
ஆண்டு மாணவர்ைள் ைல்வியில் சிறந்து 
விளங்ைவும லதர்சசி ச்பறும வ்ையில் 
இந்தப ்பயிறசி புததைங்ைள் � முனீஸ்வரர் 
ஆேய மண்்ட்பததில் அண்்மயில் 
வழங்ைப்பட்டது.

 இந்நிைழ்சசியில் ்பாைான் ்டாோம 
ெட்டமன்ற உறுபபினர் குமரன் கிருஷணன், 
� முனீஸ்வரர் ஆேயத த்ேவர் லமஜர் 
லெைரன் முனியாண்டி, முன்னாள் த்ேவர்  
்டதலதா � லைா்பாேகிருஷணன் மறறும 
முக்கிய பிரமுைர்ைள் ைேந்து சைாண்்டனர்.

்பதது ஆண்டுைளாை ெமுதாய 
வளர்சசிக்கு  இமமாதிரியான ெமூைநேன் 
திட்டங்ைளில் ஈடுப்படடுள்ள ஜாோன் ்பாரு, 
� முனீஸ்வரர் ஆேய நிர்வாைததிறகு 

பினாங்கின் 28 
தமிழப்பள்ளி மாணவர�ளுக்கு 

பயிற்சி புத்த�ம் அன்பளிப்பு

்பாைான் ்டாோம ெட்டமன்ற உறுபபினர் 
தனது ்பாராடடி்னத சதரிவிததார்.

“இமமாதிரியான முயறசிை்ள 
முன்மாதிரியாைக் சைாண்டு வரும 
ைாேங்ைளிலும அதிைமான அரசு ொரா 
இயக்ைங்ைள் ெமூைநே வளர்சசிக்கும 
லமம்பாடடிறகும ்பங்ைளிபபு அளிக்ை 
லவண்டும,” என குமரன் வலியுறுததினார்.

லமலும, இமமுயறசி பினாங்கு 
மாநிேததில் உள்ள தமிழ்ப்பள்ளிை்ளச 
லெர்ந்த அ்னதது ஆறாம வகுபபு 
மாணவர்ைளுக்கும ஊக்ைமளிக்கும என்று 
குமரன் நமபிக்்ை சதரிவிததார்.

இதனி்்டலய, ஜாோன் ்பாரு, � 
முனீஸ்வரர் ஆேயம இந்து மதம ொர்ந்த 
ந்டவடிக்்ைைள் மடடுமின்றி இந்திய 
ெமூைததின் முன்லனறறததிறகுப ்பே 
ெமூைநேத திட்டங்ை்ளயும வழிந்டததி 
வருகிறது. ஆண்டுதலதாறும இந்த 
ஆேய நிர்வாைததின் கீழ் அரசு ொரா 
இயக்ைங்ைளின் ந்டவடிக்்ைைளுக்கு 
நன்சைா்்டைள்; வழி்பாடடு தேங்ைளுக்ைான 
நன்சைா்்டைள், மாணவர்ைளுக்ைான 
ைல்வி நிதியுதவி மறறும ்பே ெமூைநே 
திட்டங்ை்ள முன்சனடுததுச செல்வது 
்பாராட்டக்குரியதாகும.

 

ஜாலான்  ்பாரு, � முனீஸ்வரர் ஆல� நிர்வா� குழுவினர், ்பா�ான் ்டாலாம் சட்ட்மன்்ற உறுப்பினர் 
கு்மரன் கிருஷைன் ஆகிம�ார் ்பயிற்சி புத்த�ம் க்பற்றுக்க�ாண்ட தமிழப்்பள்ளி ்மாைவர்�ளு்டன் 
குழுப்்ப்டம் எடுத்து க�ாண்டனர். 

பிம்ற சட்ட்மன்்ற 
உறுப்பினரா� 
்டத்மதா� சுந்தராஜு 
்பதவிம�ற்்றார்.

்பா�ான் ்டாலாம் 
சட்ட்மன்்ற 

உறுப்பினரா� கு்மரன் 
்பதவிப் பிர்மாைம் 

எடுத்துக் க�ாண்டார்.

ஜார்ச்டவுன் - பினாங்கு மாநிே 
ெட்டமன்றததில்(DUN) ஒருமனதாை 
முன்னாள் புக்கிட தமபுன் ெட்டமன்ற 
உறுபபினர், ்டதலதா ோவ் சூ கியாங் 
அவர்ை்ள புதிய தவ்ணக்ைான 
மாநிே ெட்டமன்ற ெ்பாநாயைராை 
அறிவிததது.

மாநிே முதே்மசெர் லமதகு 
ொவ் சைான் இலயாவ், ்டதலதா ோவ் 
சூ கியாங் அவர்ை்ள ெட்டமன்ற 
ெ்பாநாயைராை முன்சமாழிந்து 
அத்ன மாநிே முதோம து்ண 
முதே்மசெர் ல்பராசிரியர் ்டதலதா 
முைமட அபதுல் ஹமிட வழிசமாழிந்த்தத 
சதா்டர்ந்து ோவ் சூ கியாங் ல்பாடடியின்றி 
ெட்டமன்ற ெ்பாநாயைராைப ்பதவி உறுதிசமாழி 
எடுததுக்சைாண்்டார்.

இந்தப ்பதவிலயறபு விழாவில், ்டதலதா ்டாக்்டர் அமர் 
பிரிததி்பால் அபதுல்ோ அவர்ைளுக்குப ்பதிோை இரண்டு 
மு்ற ்பாயான் சேப்பாஸ் ெட்டமன்ற சதாகுதியில் 
சவறறிப ச்பறற அஸ்ருல் மைாதீருக்கு வழங்ைப்பட்டது.

இவர் பினாங்கு அமானா சநைாரா ைடசியின் (அமானா) 
இரண்்டாவது து்ணத த்ேவராைவும மாநிேத லதர்தல் 
இயக்குநராைவும ்பணியாறறுகிறார்.

லமலும, மாநிே ெட்டமன்ற ெ்பாநாயைர் முன்னி்ேயில் 
40 ெட்டமன்ற உறுபபினர்ைளின் ்பதவிலயறபு விழா, ்பா்டாங் 
லைாததா ெட்டமன்ற உறுபபினரான முதே்மசெரு்டன் 
சதா்டங்ைப்படடு, அடுதது 10 ஆடசிக்குழு உறுபபினர்ைள்  
மறறும பிற ெட்டமன்ற உறுபபினர்ைள்  என அ்னவரும 
்பதவிப பிரமாணம எடுததுக் சைாண்்டனர். அலதலவ்ளயில், 
சுங்்ை டுவா ெட்டமன்ற உறுபபினர், முஹமமது ஃச்பௌசி 
இயூலொப எதிர்க்ைடசித த்ேவராைப ்பதவிலயறறார்.

ெ்பாநாயைர் தனது உ்ரயில், ெட்டமன்ற 
உறுபபினர்ைளாைப ்பதவிலயறற அ்னவருக்கும தனது 
்பாராடடுை்ளத சதரிவிததார்.

“இந்த மரியா்தக்குரிய ெ்்ப்ய வழிந்டதத என் மீது 
நமபிக்்ை ்வதது வாய்பபு அளிதததறகு மிக்ை நன்றி.

“இந்த நமபிக்்ையு்டன், மாநிே அரசியே்மப்்ப 
நி்ேநிறுததுவதறகும, அ்னதது ெட்டமன்றக் கூட்ட 
விதிைள் பின்்பறறப்படுவ்த உறுதி செய்வதறகும எனது 
ை்ட்மை்ளச செவ்வலன செய்லவன்.

“15வது மாநிேத லதர்தலில்  லதர்ந்சதடுக்ைப்பட்ட 
அ்னதது பிரதிநிதிைளுக்கும நல்வாழ்ததுக்ைள்.

“எனலவ அ்னதது ெட்டமன்ற உறுபபினர்ைளும 
மக்ைள் நேன்ைளுக்ைாை வழங்கிய ஆ்ணயின் 
மூேம, எபல்பாதும ச்பாறு்மயாைவும, அரசியல் 
ொர்பு இல்ோமல் முழு ஒழுக்ைதது்டனும 
லநர்்மயு்டனும ெட்டமன்ற விதிைளுக்குக் 
கீழ்ப்படடு நல்ோடசி வழங்ை லவண்டும,” என்று 
நமபிக்்ைத சதரிவிததார்.

பினாங்கு மாநிே ெட்டமன்றக் கூட்டம 
அடுதத லததி அறிவிக்கும வ்ர ஒததி 
்வக்ைப்பட்டது.
15வது ெட்டமன்றத லதர்தலில், ்பக்ைாததான் 

ஹராப்பான் (PH) மறறும அதன் கூட்டணிக் 
ைடசியான லதசிய முன்னணியு்டன்(BN) இ்ணந்து 

40 மாநிே ெட்டமன்றத சதாகுதிைளில் 29 இ்டங்ை்ளக் 
்ைப்பறறி மாநிே அரொங்ைத்த அ்மப்பதில் சவறறிப 
ச்பறறது.

ஜனநாயை செயல் ைடசி (டி.ஏ.பி) ல்பாடடியிட்ட 
19 இ்டங்ைளிலும தனது சவறறி்யத தக்ை ்வததுக் 
சைாண்்டது.

இதறகி்்டயில், மக்ைள் நீதிக் ைடசி (பி.லை.ஆர்) சைபூன் 
பூங்ைா, ்பந்தாய் சஜலரஜாக், ்பதது உ்பான், ்பதது மாவுங், 
மசொங் புபுக், புக்கிட சதங்ைா மறறும புக்கிட தமபுன் ஆகிய 
ஏழு மாநிே ெட்டமன்றத சதாகுதிை்ளயும சவன்றது.

அலதலவ்ளயில், அமானா ைடசி ்பாயான் சேப்பாஸ் 
ெட்டமன்ற சதாகுதி்ய சவன்றது.  ல்பாடடியிட்ட ஆறு 
இ்டங்ைளில் ச்பர்தாம மறறும சுங்்ை ஆசலெ ஆகிய 
இரண்டு இ்டங்ைளில் லதசிய முன்னணி சவறறிப ச்பறறது.

லமலும, ெட்டமன்ற உறுபபினர்ைள் மறறும எதிர்க்ைடசி 
பிரதிநிதிைளுக்ைான ஒதுக்கீடு வழக்ைம ல்பால் சதா்டரப்படும 
என முதே்மசெர் செய்தியாளர் ெந்திபபுக் கூட்டததில் 
சதரிவிததார்.

இரண்டாம் தவமை�ா� ்பத்து உ்பான் சட்ட்மன்்ற உறுப்பினரா� 
கு்மமரசன் ஆறுமு�ம் ்பதவிப் பிர்மாைம் எடுத்துக் க�ாண்டார்.
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ஜார்ச்டவுன் -  வீடடுவெதி, ஊராடசி, 
நைர் மறறும புறநைர் திட்டமி்டல் 
்பணியில் இருந்து, இரண்்டாம து்ண 
முதே்மசெராைப ்பதவிலயறற ஜக்தீப 
சிங் டிலயா, ்பல்லவறு சதாழில்து்றயின் 
லத்வக்லைற்ப குறிப்பாை சதாழில்நுட்பம 
மறறும சதாழிறைல்வி மறறும ்பயிறசி 
(TVET) ொர்ந்த திறன்மிக்ை மனித வளத்த 
உருவாக்ை இேக்கு சைாண்டுள்ளதாை 
அறிவிததார்.

அவர் தறல்பாது மனித வள லமம்பாடு, 
அறிவியல் மறறும சதாழில்நுட்ப ஆடசிக்குழு 
உறுபபினராை வழிந்டததுகிறார்.

பினாங்கில் முதலீடு செய்ய ்பே ்பன்னாடடு 
நிறுவனங்ைளி்்டலய ஆர்வம அதிைரிதது 
வருவதால், இமமாநிேம ல்பாதுமான, 
தகுதியான மறறும சதாழில்து்றக்கு 
ஏறற நிபுணர்ைள் மறறும திறன்மிக்ை 
மனித வளத்த உருவாக்ை லவண்டிய 
அவசியத்த ஜக்தீப எடுதது்ரததார்.

"நாம அ்னவரும அறிந்தது ல்பாே 
பினாங்கு மாநிேம, புைழ்பச்பறற மறறும 
்பன்னாடடு நிறுவனங்ைளி்டமிருந்து ச்பரிய 
முதலீடுை்ள ஈர்க்கும அ்னததுேை 
்மயமாை வளர்சசி ைண்டு வருகிறது.

"எனலவ, இந்த நிறுவனங்ைளின் 
செயல்்பாடுை்ள ஆதரிக்ை எங்ைளி்டம 
திறன்மிக்ை மறறும ல்பாதுமான 
்பணியாளர்ைள் இருப்பது அவசியம.

"TVET து்றயில் திறன்மிக்ை 
சதாழிோளர்ைள் ்பறறாக்கு்றக்குத 
தீர்வுக்ைாணத சதா்டக்ைமாை, எனது 
அலுவேைம மாநிேததிலுள்ள  சதா்டர்பு்்டய 
அ்னதது ஏசஜன்சிைளு்டன் இ்ணந்து  
ஒரு வியூைத திட்டத்தச செயல்்படுததும," 
என்று ஜக்தீப சைாமதாரில் உள்ள அவரது 
அலுவேைததில் ந்்டச்பறற செய்தியாளர் 
ெந்திபபில் இத்னத சதரிவிததார்.

ஜார்ச்டவுன் – அண்்மயில் ந்்டச்பறற 
ஆடசிக்குழு கூட்டததில் சஜலுதலதாங் 
நா்டாளுமன்ற உறுபபினர் ஆர்.எஸ்.என்   
இராயர் பினாங்கு இந்து அறப்பணி 
வாரியத த்ேவராை நியமிக்ை ஒபபுதல் 
அளிக்ைப்படடு மாநிே செயோளர் ்டதலதா 
முைமட ொயுததி ்பாக்ைார் நியமனக் 
ைடிதத்த மாநிே முதே்மசெர் லமதகு 
ொவ் சைான் இலயாவ் முன்னி்ேயில் 
வழங்கினார்.  

பினாங்கு இந்து அறப்பணி வாரியததின் 
(HEB) த்ேவராை ஆர்.எஸ்.என் இராயர் 
30 ஆைஸ்ட 2023 முதல் 31 ஜூ்ே 2024 
வ்ர ்பதவி வகிப்பார்.

மாண்புமிகு ஆர்.எஸ்.என் இராயர், 
பினாங்கு இந்து அறப்பணி வாரியததில் 

2008 ஆம ஆண்டு முதல் ஆ்ணயராைவும 
து்ணத த்ேவராைவும ்பணியாறறியுள்ளார்.

பினாங்கு மாநிே அரசின் ொர்்பாை, 
இந்து அறப்பணி வாரியததின் த்ேவராை 
நியமிக்ைப்பட்ட இராயர் அவர்ைளுக்கு 
மாநிே முதே்மசெர் நல்வாழ்ததுைள் 
சதரிவிததுக் சைாண்்டார். லமலும, 
மாண்புமிகு இராயர் இந்து அறப்பணி 
வாரியததின் முன்லனறறத்த வலுப்படுதத 
முன்சனடுததுச செல்வார், என்று நமபிக்்ை 
சதரிவிததார்.  

மாண்புமிகு ஆர்.எஸ்.என் இராயர் 
த்ே்மததுவததின் கீழ் 10 
ஆ்ணயர்ைளின் ஒதது்ழபபில் இந்து 
அறப்பணி வாரியம சிறந்த மு்றயில் 
வழிந்டததப்படும.

கதாழில்துமையின் யதமவக்ய�ற்ப மனித வளத்மத 
உருவாக்� வியூ�த் திட்ம் அவசியம் - ஜக்டிப்

பினாங்கு இந்து அைப்பணி 
வாரியத் தமலவரா� 
ஆர.எஸ்.என் இராயர 
நியமனம் 

மாநில செயலாளர் டத்தா முகமட் ொயுததி பாககார், பினாங்கு இந்து அறபபணி வாரியத 
தலலவர் நியமனக கடிததலத ஆர்.எஸ்.என் இராயர் அவர்களுககு மாநில முதலலமசெர் ்மதகு 
ொவ் சகான் இ்யாவ் முன்னிலலயில் வழங்கினார்.  

இமமாநிேததில் பினாங்கு திறன் 
லமம்பாடடு ்மயம (பி.எஸ்.டி.சி) ல்பான்ற 
கூடுதல் ்பயிறசி ்மயங்ைள் லத்வ என்று 
லைட்டல்பாது, புதிய ்பயிறசி ்மயத்த 
ஆதரிப்பதறகு முக்கியமாை இருக்கும 
தகுதியான ்பயிறசியாளர்ை்ள முதலில் 
சைாண்டிருப்பது அவசியம என்று ஜக்தீப 
கூறினார்.

இதறகி்்டயில், PSDC த்ே்ம 
செயல் அதிைாரி E.T. தான் கூறு்ையில், 
திறன்மிக்ை ்பணியாளர்ைள் ்பறறாக்கு்ற 
ஒரு பிரசெ்னயாைலவ உள்ளது. லமலும, 
பினாங்கு வாழ் மக்ைள் குறிப்பாை 
இ்ளஞர்ைள் பினாங்கில் ்பயன்்படுததப்படும 
உயர்தர சதாழில்நுட்பங்ை்ளப ்பறறி 

அறிந்திருக்ைவில்்ே.
“சதாழில்நுட்பம ொர்ந்த லவ்ேைளில் 

ச்பாது மக்ைள் ஏன் ஆர்வம 
ைாடடுவதில்்ே? நமமி்டம இருக்கும சிே 
லமம்பட்ட சதாழில்நுட்பங்ை்ளப ்பறறி 
அவர்ைளுக்குத சதரியாதலத இதறகுக் 
ைாரணமாகும.

"PSDC இல், நாங்ைள் ்பல்லவறு 
சதாழில் து்றைளு்டன் மிைவும 
சநருக்ைமாைப ்பணியாறறி வருகிலறாம.  
லமலும திறன்மிக்ை சதாழிோளர்ைள் 
்பறறாக்கு்ற பிரசெ்ன்யத 
தீர்க்ைப்படுவ்த உறுதிசெய்ய நாங்ைள் 
சதா்டர்ந்து செயல்்படுலவாம. லமலும, 
இங்குள்ள சதாழில்நுட்பங்ை்ளப ்பறறி  

சதரிந்துசைாள்ள ்பேர் முன் வருவார்ைள் 
என்று நமபுகிலறாம," என்று தான் கூறினார்.

லமலும இன்சவஸ்டபினாங்கின் 
த்ே்ம நிர்வாை அதிைாரி ்டதலதா லூ லீ 
லியான், பினாங்கு தறல்பாது அடுதத மூன்று 
முதல் ஐந்து ஆண்டுைளில் சதாழில்நுட்ப 
திறன்ை்ளக் சைாண்்ட 7,000 முதல் 
10,000  திறன்மிக்ை சதாழிோளர்ை்ள 
உருவாக்குவதில் ைவனம செலுததுகிறது,  
என்றார்.

இது சதா்டர்்பான  எதிர்ைாே 
முயறசிைளுக்ைான நிதியுதவி குறிதது 
லைட்டல்பாது, மாநிே அரசு, மததிய அரசு 
மறறும சதா்டர்பு்்டய ஏசஜன்சிைளால் 
நிதியுதவி வழங்ைப்படுவ்தத தவிர, 
சதாழில்து்றைளும ஆதரிக்ை 
வலியுறுததப்படும என்று முதே்மசெர் 
அலுவேை வாரிய (CMI) ச்பாது லமோளர் 
்டததின் எஸ். ்பாரதி கூறினார்.

“மாநிே அரசு ஆண்டுலதாறும 
பினாங்கு அறிவியல் கிளாஸ்்டர், லதக் 
ல்டாம பினாங்கு மறறும பினாங்கு STEM 
ஆகிய மூன்று முக்கிய அ்மபபுைளுக்கு 
மானியங்ை்ள வழங்கி STEM சதா்டர்்பான 
து்ற வளர்சசிக்கு  ஊக்குவிக்கிறது.

"ை்டந்த ைாேங்ைளில், ்பே சதாழில்து்ற 
நிறுவனங்ைள்  ்பல்லவறு ைல்வித 
திட்டங்ைளுக்கு உதவி செய்துள்ளன. 
அலதலவ்ளயில்,  பினாங்கு அறிவியல் 
கிளாஸ்்டர் ்மயததிறகும அ்னததுேை 
நிறுவனங்ைளி்டமிருந்தும நிதி்யப 
ச்பறுகிறது.

"எனலவ, நிதியுதவி மடடுமின்றி 
சதாழில்து்ற நிறுவனங்ைள் திறன்மிக்ை 
சதாழிோளர்ைள் உருவாக்குவதில்  
முடிந்தவ்ர எங்ைளுக்கு உதவ 
விருமபுகிலறாம," என்று ்பாரதி லமலும 
கூறினார்.

சதாழில்நுட்பம் மற்றும் சதாழிற்கல்வி மற்றும் பயிற்சி (TVET) ொர்ந்த திறன்மிகக மனித வளதலத 
உருவாகக அதன் முகவர்களுடன் இரணடாம் துலை முதலலமசெர் ஜகதீப சிங் டி்யா ெந்திபபுக 
கூட்டம் நடததினார். 
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1. ஜாலான் சுங்ம�யில் 
அம்மந்துள்ை 
சிவாநந்தா இலவச 
கிளினிக் பிரதிநிதியி்டம்  
கஜலுத்மதாங் 
நா்டாளு்மன்்ற உறுப்பினர் 
ஆர்.எஸ்.என் இரா�ர் 
நிதியுதவி வழங்கினார்.

 

2. ்பா�ான் ்டாலாம் 
கதாகுதிம�ச மசர்ந்த 11 
வ�துக்குட்பட்ட மிதிவணடி 
ஓடடும் ம்பாடடி வீரர் 
மு�்மட உ்மார் ்டானி என்்ற 
்மாைவமன அதன் சட்ட்மன்்ற 
உறுப்பினர் கு்மரன் மநரில் 
சந்தித்து ஊக்�்மளித்தார்.

 

3. அணம்மயில் �ல்லு்மமல 
� ஜ்டா முனீஸ்வரர் 
ஆல�த்தில் ்பாம்ற சரிவினால் 
ஏற்்பட்ட மசதத்மத பினாங்கு 
்மாந�ர் �ழ� ம்ம�ர் 
்டத்மதா Ir.இராமஜந்திரன் 
்மற்றும் புக்கிட குளும�ார் 
நா்டாளு்மன்்ற உறுப்பினர் 
ராம் �ர்்பால் சிங் ஆகிம�ார் 
ஆல� நிர்வா�த்து்டன் 
இமைந்து மநரில் கசன்று 
்பார்மவயிட்டனர்.

 

4. ்மமலசி�ாவில் முதல் 
மும்ற�ா� நம்டக்பற்்ற 
SPOGOMI ம்பாடடியில் 
கவற்றிப் க்பற்்ற குழுவினர் 
வருகின்்ற நவம்்பர் ்மாதம் 
ஜப்்பான் நாடடில் நம்டக்பறும் 
எனும் திட்டமி்டப்்பட்ட GOMI 
Heroes ம்பாடடியில் ்பங்ம�ற்� 
த�ாராகி வருகின்்றனர்.
 

5. ்பத்து உ்பான் கதாகுதியில் 
நம்டக்பற்்ற சுதந்திர தினக் 
க�ாண்டாட்டப் ம்பாடடியில் 
கவற்றிப் க்பற்்றவர்�ளுக்கு 
அதன் சட்ட்மன்்ற உறுப்பினர் 
கு்மமரசன் ்பரிசு வழங்கினார்.

 

6. டிஜிட்டல் 
்மார்க்க�டடிங் தும்றயில் 
நிபுைத்துவ சான்றிதழ 
வழங்கும்  ்பட்டம்றயில் 
�லந்து க�ாண்ட 
்பங்ம�ற்்பாைர்�ளு்டன் 
ஆடசிக்குழு உறுப்பினரும் 
பிம்ற சட்ட்மன்்ற 
உறுப்பினரு்மான 
்டத்மதா� 
சுந்தராஜு(நடுவில்), 
குழுப்்ப்டம் எடுத்துக் 
க�ாண்டார்.

1 2

3 4

5 6
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JPJ 04-656 4131
 04-398 8809
JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN  04-829 4046
KANAK-KANAK
D’HOME CARELINE 04-291 0111
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-281 5161
 04-281 1108
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893
SEKRETARIAT KERAJAAN NEGERI 04-262 1957
PBA (PUSAT PANGGILAN 24 JAM)       04-255 8255
KASTAM 04-262 2300
IMIGRESEN 04-250 3419
WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342
Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340
EPF 04-226 1000
SOCSO 04-238 9888

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam
POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637 
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

Saluran Rasmi Kempen Penang Lawan Covid-19

ADUN No Tel/ No Faks
N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Dr. Mohamad Abdul Hamid
mohdhamid@penang.gov.my

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 227 2464

N.15 PADANG LALANG
YB Gooi Zi Sen
gooizisen@penang.gov.my

(T)  04 - 530 3028
  

N.16 PERAI
YB Dato’ Seri Sundarajoo A/L Somu
rajoo@penang.gov.my

(T) 04 - 262 0860
(F) 04 - 261 8745

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
jawi@dappg.org

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Rashidi Bin Zinol
n21sgachehpk@gmail.com

(T) 04 - 593 2408
(F) 

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari
tanjongbunga@bukitbendera.org

 (T) 04 - 818 3866

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.34 PAYA TERUBONG
YB Wong Hon Wai
wonghonwai1973@gmail.com

(T) 04 - 827 8868
(F) 04 - 827 8868

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Fahmi Zainol
fahmizainol@penang.gov.my

(T) 04 - 293 7545
(F) 04 - 293 7546

N.02 BERTAM
YB Datuk Seri Reezal Merican Naina 
Merican
dsrmpusatkhidmat@gmail.com

(T) 
(F) 

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Syn Tze
n07sungaipuyu@gmail.com

(T) 
(F)

N.08 BAGAN JERMAL
YB Chee Yeeh Keen
baganjermal2023@gmail.com

(T) 
(F)

N.09 BAGAN DALAM
YB Kumaran Krishnan @ Calvin
bagandalamn09@gmail.com

(T) 
(F)

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 813 3509
(F)   04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F)   04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818 

(F) 04 - 506 2138

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
dapairputih@gmail.com

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Lee Boon Heng
Leeboonheng24@hotmail.com

(T) 011 - 2773 6684

N.25 PULAU TIKUS
YB Woo Sze Zeng (T) 

(F)

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Wong Yuee Harng
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 250 1522
(F) 

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtar@dappg.org

(T) 04 - 227 7068
(F) 04 - 227 7068

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
ongahteong@penang.gov.my

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Tan Hooi Peng
n32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitamdap@gmail.com

(T) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.38 BAYAN LEPAS
YB Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976

ADUN No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Bukhori Ghazali (T) 

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Mohd Sobri Salleh (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhammad Fauzi Yusoff (T)

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Azmi Alang (T)

N.10 SEBERANG JAYA
YB Izhar Shah Arif Shah (T)

N.11 PERMATANG PASIR
YB Amir Hamzah Abdul Hashim (T)

N.12 PENANTI
YB Zulkefli Bakar (T)

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Nor Zamri Latiff (T)

N.39 PULAU BETONG
YB Mohamad Shukor Zakariah (T)

N.40 TELOK BAHANG
YB Muhamad Kasim (T)

NAMA No Tel/ No Faks
PENANG CARE SOCIETY (Hotline)

(T) 04 - 291 0123 
     04 - 642 7777

DAP PENANG HQ
dappenang@dapmalaysia.org

(T) 04 - 228 8482
(F) 04 - 228 8514

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115
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Bil. Nama Daerah Pejabat / Unit 
Kewarganegaraan

No. Telefon

1. Yeap Choon Keong Timur Laut Penyelia
Bahagian

Kewarganegaraan

Pejabat Bahagian 
Kewarganegaraan Pulau Pinang,

Tingkat 46, KOMTAR

04 - 650 5105

013 - 449 0366

2. K. Velan Barat Daya 018 - 394 4537

3. Lim Zheng Han Seberang Perai
Utara

011 - 1244 7167

4. K. Nirmala Seberang Perai 
Tengah 

017 - 572 0272

5. K. Viknesh Prabu Seberang Perai
Selatan

012 - 693 4786

Nama Telefon

MBSP 04 - 549 7555

Ahmad Rizal Abd. 
Hamid

019 - 464 6696

Ahmad Tarmizi Jusoh 012 - 487 7575

Anuar Yusoff 016 - 461 6390
04 -507 5390

Chee Yeeh Keen 019 - 455 7731

Cheen Goon Hooi 012 - 402 0923

Delakan a/l Ratha 
Krisnak

012 - 584 4437

Galaimani a/l 
Subramnian

012 - 534 1384

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Jeffery Koay Kai Chin 013 - 521 2868

Ng Yee Siang 010 - 562 2698

Ngoh Cheng Hai 017 - 979 0933

Noor Azuawati Ahmad 018 - 965 4559

Norly Masitah 
Mohamed Noor

013 - 582 2503

Normahani 
Mohammad

019 - 477 3784

Ong Jing Cheng 012 - 758 3779
016 - 445 5709

Ooi Boon Sheng 016 - 447 8320

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Tan Chee Teong 012 - 401 7718

Tan Choo Eng 019 - 448 4344
04 - 323 2679

Teh Chuann Yien 010 - 441 7749

Tharani a/p Kesavan 017 - 450 2431

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Abdul Latif Mohamad 012 - 248 5016

Ahmad Azrizal Tahir 019 - 541 4818

Alan Lim Wei Lun 017 - 343 3995

Dato’ Haji Kamarudin Abdullah 019 - 411 5665

Francis a/l Joseph 012 - 474 3321

Goh Huey Ee 016 - 723 8373

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Harvindar Singh a/l Darshan 
Singh

012 - 428 2250

Kaliyappan a/l P. Renganathan 012 - 407 7276

Lee Chee How 012 - 470 3389

Lee Wei Seang 012 - 452 8305

Mohd Faruk Abdul Rahman 012 - 552 1820

Mohd Hafiz Abd. Aziz 019 - 480 6273

Mohd Suhairi Arumugam 
Abdullah

016 - 521 3369

Nurhafiza Huda Idris 017 - 450 5751

Quah Boon Lim 017 - 462 2431

Rodziah Abul Khassim 019 - 319 4840

Rohaizat Hamid 019 - 510 0075

Tan Chiew Choon 019 - 470 4499

Tan Seng Keat 012 - 438 6191

Tan Soo Siang 012 - 475 2453

Theng Jie Wey 016 - 418 7108
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Story by Riadz Akmal
Pix by Adleena Rahayu Ah-
mad Radzi

THE Penang government 
calls for more industry 
support and partnerships 

in STEM (Science, Technology, 
Engineering, Mathematics) ini-
tiatives to help cultivate an in-
dustry-ready talent pool.

Chief Minister Chow Kon Ye-
ow said this during the Federa-
tion of Malaysian Manufacturers 
Penang (FMM Penang) 54th An-
niversary Dinner 2023 at Setia 
SPICE Convention Centre in Bay-
an Lepas recently.

“The state government is 
committed to growing the tal-
ent pool in Penang as it aspires 
to attract 150,000 knowledge 
workers over the next five years 
to meet the increased industrial 
demand.

“We need more industry sup-
port and partnerships to make 
this happen,” Chow said in his 
speech.

Chow said the state govern-
ment acknowledges the impor-
tance of public-private partner-
ships.

“Penang, via InvestPenang 
and other state agencies, re-
mains committed to further 
strengthening the collaboration 
with FMM Penang to become an 

integrated voice for the industry 
and enhance the ease of doing 
business.

“We will continue to spear-
head the development of a 
sustainable ecosystem. This 
includes the physical and digital 
infrastructure, workforce, envi-
ronment, and livability,” he said.

According to Chow, the vi-
brant industry in Penang did not 
emerge overnight.

“Instead, it represents the 
culmination of strategic planning 
and execution by both the state 
and the private sector.

“The state is blessed to have 
FMM Penang’s unwavering sup-
port throughout its industrialisa-
tion journey.

“Boasting a legacy of over 50 
years of industrial excellence, 
Penang’s well-developed eco-

system not only enabled the 
state to move up the value chain 
but has also yielded profound 
impacts on the local economy,” 
Chow added.

Also present during the event 
were Governor Tun Ahmad Fuzi 
Abdul Razak, state Youth, Sports 
and Health Committee chairman 
Daniel Gooi Zi Sen, state Agro-
technology, Food Security and 
Cooperative Development Com-
mittee chairman Fahmi Zainol, 
state Local Government, Town 
and Country Planning Commit-
tee chairman Jason H’ng Mooi 
Lye, FMM Penang chairman 

Datuk Lee Teong Li, FMM presi-
dent Tan Sri Soh Thian Lai and 
FMM Penang anniversary dinner 
organising chairman Datuk Han 
Keng Kuan.

 Speaking about the anni-
versary dinner, Lee said the 
54th anniversary was a sig-
nificant milestone for FMM 
Penang.

“FMM Penang branch was 
established in 1969 and we 
have been the voice of the 
manufacturing industry for 
more than half a century.

“We are still growing, 
thanks to the strong support 

of our members, the Penang 
government and its agencies, 
and other stakeholders.

“Without the support, FMM 
Penang would not be what it 
is today.

“We look forward to your 
continuous support. We will 
strive together with all the 
stakeholders to make Penang 
the first choice for local and 
foreign investors.

“We look forward to con-
tinuing this close cooperation, 
and upholding the essence 
of the Malaysia Madani con-
cept,” he said.

STRONGER ties are in the off-
ing between Penang and its sis-
ter city Xiamen, China following 
a courtesy call by a Xiamen del-
egation on Penang Island City 
Council (MBPP) mayor Datuk A. 
Rajendran at Komtar on Aug 2.

The Xiamen delegation was 
led by Li Weihua, a member of 
the Standing Committee of the 
Xiamen Municipality.

Rajendran appreciated Li’s 
effort in visiting him and Pen-
ang, marking the 30th anniver-
sary of their sister-city relation-
ship established in 1993.

“We also hope to have a 
long-lasting bond with Xiamen.

“Both the cities have ben-
efitted from each other in many 
aspects, such as culturally, 
economically and socially,” Ra-
jendran told the media after the 
meeting.

Rajendran also shared that 
the delegates also extended an 
invitation to his team to attend 
the China International Fair for 
Investment and Trade in Xia-
men on Sept 8.

“We will be sending our del-
egates to the fair as a gesture 
of reciprocating their initiative. I 
have actually visited Xiamen 20 
years ago,” he said.

Also present at the meeting 
was Chinese consul-general to 
Penang Zhou Youbin.

Besides that, Rajendran 
added that the Penang Xia-
men Friendship Association 
has been instrumental in forg-
ing closer ties between Penang 
and Xiamen.

“Xiamen is a city that has 
seen rapid development which 
is similar to Penang,” Rajen-
dran added.

Xiamen strengthens ties 
with sister city Penang

Ahmad Fuzi greeting Soh (left) after the cake-cutting ceremony to mark FMM Penang’s 54th 
anniversary while Chow (second from left), Lee (fourth from left) and Han (right) look on.

Rajendran (left) welcoming Li with a friendly handshake.

Growing 
industry-
ready STEM 
talent
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Goay said she has been 
dancing for 30 years and the 
wealth of experience garnered 
over the years has helped her 
to only grow and perform better.

“I would like to thank Dylan 
for helping me source funds to 
support my travel and accom-
modation expenses.

“This championship was a 
huge breakthrough for me, and I 
hope to perform better and con-
tinue to strive for even greater 
heights,” she said.

The triumphs of Xin En and 
Goay at WCOPA not only cel-
ebrate their talents but also 
stand as a shining example of 
the exceptional talents that 
Penang has to offer on the 
global stage.

Story by Kevin Vimal and 
Ammar Mikhail Aamer
Pix by Noor Siti Nabilah 
Noorazis 

TWO Penangites have done 
the nation proud when 
they won gold medals at 

the World Championships of 
Performing Arts (WCOPA) that 
took place recently in California, 
USA.

At only eight, Quah Xin En 
won the gold medal in the 
“Rock” category when she per-
formed Adele’s “Rolling in the 
Deep”.

Xin En’s victory was a testa-
ment to her remarkable vocal 
prowess as she overcame 50 
participants from 17 countries 
to win the grand prize.

During an exclusive interview 
with Buletin Mutiara at her resi-
dence in Simpang Ampat on Aug 
16, her father, Quah Ban Kheng, 
who prefers to be addressed 
as Dylan, said his daughter de-
veloped her passion for singing 
when she was four.

“She would randomly sing 
songs and we could see that 
she did it almost effortlessly all 
the time.

“So, we decided to enrol her 
in a singing class, and there-
after, she participated in sev-
eral contests locally, which we 
thought was important for her 
exposure.

“Before WCOPA, she partici-

pated in the Malaysia Champi-
onships of Performing Arts 
(MCOPA) early this year.

“There, she sang ‘Bukan Cin-
ta Biasa’, a popular Malay song 
originally sung by Datuk Seri Siti 
Nurhaliza Tarudin. Not only that, 
but she also went on to win the 
gold medal as well.

“It gave us faith that it was 
time we brought her to a big-
ger platform to expose her tal-
ent, and that’s how the idea to 
register her under WCOPA came 
about,” Dylan said.

The week-long champi-
onship, held from July 29 
to Aug 5, took place at 
the Hyatt Regency Or-
ange County Hotel.

Dylan travelled to 
California with his wife 
and youngest daughter 
to witness Xin En’s perfor-
mance.

During the interview, 
he thanked Chief Minister 
Chow Kon Yeow and the 
Penang Tourism and Cre-
ative Economy (Petace) office, 
which was previously helmed 
by former state executive coun-
cillor Yeoh Soon Hin, for their 
contributions to support him 
and his family’s travel and ac-
commodation expenses.

Meanwhile, another Penan-
gite, dancer, Goay Lian Lian, 
36, won the gold medal in the 
“Hip Hop” category during the 
WCOPA.

Penangites shine at WCOPA

Goay posing with her medals 
and plaque. 

WINNERS LIST

Colouring contest - 
‘Teguh Bersama Raya 

Bermakna’
1st prize - Beh Shai Wei
2nd prize - Khor Jemin

3rd prize - Iman Nuraisyah 
Mohd. Fauzi

Consolation - Iann Jace 
Wong, Siah Peo Xuen, 

Mak Chu Yuan, Iann Harns 
Wong, Cheah Yin Theng 

Poster drawing 
competition - 

‘Raya Dirai Masyarakat 
Madani’

 1st prize - Lim Xin Ying
2nd prize - Ooi Li Xin

3rd prize - Lim Wei Xiong 
Online contest -

‘Vlog Raya di Penang’
Consolation - Watawa Nataf 

Zulkifli, Darwina 
Mohd. Daud 

‘Vlog Hari Buletin 2.0’
1st prize - Mohamad Razif 

Yahaya
Consolation - Watawa 

Nataf Zulkifli 
Crossword puzzle 
‘Dari Gabenor ke 

TYT’ Siri 4
 1st prize - Lim Phaik Ho
2nd prize - Lim Peik Ying
3rd prize - Kiddy Keh Teng 

Hean

CHOOSING the winners for the 
Buletin Mutiara colouring contest, 
“Teguh Bersama Raya Bermakna” 
and poster drawing competition, 
“Raya Dirai Masyarakat Madani”, 
was quite a challenge for the pan-
el of judges.

However, the panellists 
- Pengkalan Kota assembly-
man Wong Yuee Harng and 
state Economic Planning Unit 
(BPEN) senior assistant sec-
retary B. Jevartnam - finally 
selected the winners during 
the final round of the selection 
process on Aug 21.

 The top three winners of the 
colouring contest will be receiv-
ing RM500 (1st prize), RM300 
(2nd prize) and RM200 (3rd 
prize) respectively.

Besides that, a total of five 
consolation prizes will be also 
awarded, each worth RM50.

For the top three poster 
drawing competition winners, 
they will receive cash prizes of 
RM700, RM500 and RM300 
respectively.

Meanwhile, the winners of 
the crossword puzzle compe-
tition “Silang Kata ‘Dari Ga-
benor Ke TYT”, were also se-
lected. 

It was jointly organised by 
Buletin Mutiara and Penang 
State Museum and Art Gallery.

The top three winners of the 
crossword puzzle competition 
will receive cash prizes worth 
RM300, RM200 and RM100 
respectively.

The “Vlog Hari Buletin” com-
petition had one top winner 
who will be entitled to a cash 
prize of RM1,000.

Two consolation prizes 
worth RM100 each will be also 
given.

For the “Vlog Raya’ competi-
tion, two consolations winners 
were also chosen. They will re-
ceive RM100 each.

While commending the vari-
ous competitions organised 
by Buletin Mutiara, Jeeva and 
Wong also shared their sug-
gestions.

“Perhaps, for the next round, 
Buletin Mutiara could organise 
a competition such as decorat-
ing the trishaws which are our 
heritage,” Jeeva said.

Wong appreciated the par-
ticipants for taking part in the 
competitions and also hoped 
that Buletin Mutiara would be-
come a good childhood memo-
ry for children.

“We hope that Buletin Mu-
tiara will continue organising 
the various competitions and 
carry out more activities for 
the kids,” he added.

Winners of Buletin Mutiara contests selected

OVER 250 women entrepre-
neurs built their networks and 
learned the skills on how to grow 
successful businesses during 
the Intensive Entrepreneurial 
Course at PICCA Convention 
Centre, Butterworth Arena, here.

The entrepreneurial course, 
which was part of the Penang 
Women Entrepreneur Mentoring 
Programme (PWEMP) 4.0, was 
organised by the Penang Wom-
en’s Development Corporation 
(PWDC).

The PWEMP is a Penang gov-
ernment initiative aimed at help-
ing to develop women entrepre-
neurs.

State Social Development, 
Welfare and Non-Islamic Reli-
gious Affairs Committee chair-
man Lim Siew Khim congratu-
lated the participants for taking 
the step forward to grow their 

businesses and networks.
“The PWEMP provides men-

tors who will help, guide and ad-
vise you.

“Entrepreneurship is always 
associated with men because 
they have risk-taking behaviour, 
are hardworking, innovative, and 
have big ambitions.

“Women are also capable of 
such qualities.

“I want you to break this gen-
der stereotype.

“Your success is our suc-
cess,” Lim said in her speech on 
Aug 19.

She thanked the chief men-
tors and mentors for their hard 
work. 

Meanwhile, PWDC chief ex-
ecutive officer Ong Bee Leng 
briefed the participants on the 
background of the PWEMP initia-
tive.

Intensive Entrepreneurial course 
for women entrepreneurs

Dylan and his 
daughter Xin En. 
Behind them is 
Xin En's medal 
collection. 



Bank staff  show their patriotism

Story by Ammar Mikhail 
Aamer 

IN a massive show of pa-
triotism, the New World Park 
Food City in George Town 

gained a place in the Malaysia 
Book of Records for putting up 
the most number of mini flags 
at its premises..

The food court undertook a 
record-setting display of 12,075 
mini-flags representing all 
states to mark Malaysia’s 66th 
Merdeka Day on Aug 31 and 
60th Malaysia Day on Sept 16.

This stunning display trans-
formed the premises into one 
of the most exquisitely deco-
rated locations in Penang, 
captivating both the locals and 
tourists alike.

Heng Leng Heng, the op-
erations director of the food 
court, said he was inspired 

to decorate his premises with 
the national and state flags 
for the Merdeka Day and Ma-
laysia Day celebrations after 
watching the 2022 FIFA World 
Cup in Qatar.

“We embarked on the task 
of displaying the flags of all 
the states on June 6 this year. 
We’re proud of our country and 
we aim to evoke a strong sense 
of patriotism.

“Many people who came here 
earlier mistakenly assumed that 
our elaborate display of state 
flags was related to the recent 
state elections. We did it purely 
to create an atmosphere of har-
mony and patriotism.

“Now, the New World Park 
Food City has entered the Ma-
laysia Book of Records for hav-
ing 12,075 mini flags at its 
premises," Heng told Buletin 
Mutiara on Aug 15.

To enhance the ambience 
even further, the food court was 
temporarily closed from Aug 14 
to Aug 17 for maintenance work 
and landscape beautification.

Heng said as part of the 
celebration, any patron who 
likes the New World Park 
Facebook page or gives a re-
view on Google from Aug 31 
to Sept 16 this year would be 
rewarded with a complimen-

tary mug adorned with printed 
state flags, a limited-edition 
recyclable bag, or an ordinary 
recyclable bag.

When business was hard hit 
during the Covid-19 pandemic, 
New World Park Food City in-
troduced a six-month-long lucky 
draw to entice customers with 
an array of attractive prizes, in-
cluding the grand reward of a 
Perodua Axia.
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Heng:  We’re proud of our 
country.

The New World Park Food City exudes an air of festivity.

WITH an unwavering spirit of 
patriotism, the main Penang 
branch of Bank Simpanan 
Nasional on Macalister Road 
in George Town bore witness 
to a remarkable spectacle on 
Aug 30.

A heartwarming assembly 
of 150 dedicated staff mem-
bers and their families sang 
patriotic songs as the coun-
try prepared to celebrate its 
66th National Day the follow-
ing day.

They waved mini Jalur 
Gemilang as they sang the 
“Negara Ku”, “Untuk Neg-
eri Kita” and other patriotic 
songs.

As a climax, they chanted 
Merdeka! three times, led 
by state BSN director Amir 
Hamzah.

The gathering of differ-
ent races evoked a profound 
sense of unity and together-
ness, so vital for the peace 
and progress of the nation.

This theme of this year’s 
National Day celebrations, 
“Malaysia Madani: Tekad 
Perpaduan, Penuhi Hara-
pan”, (Malaysia Madani: De-
termination in Unity, Fulfilling 
Hope), earnestly encourages 
each and every Malaysian to 
fortify the bonds of unity that 
define the nation’s spirit.

Food court 
turns heads 

Amir (in dark blue 
baju Melayu) 
leading the BSN 
staff and their 
children in the 
Merdeka Day
celebration.

Some of the BSN staff who took 
part in the event.
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Disiar oleh Kerajaan Negeri Pulau Pinang

槟州首长曹观友表示，槟州的黄金
工艺领域历史悠久，80%以上本地金
银珠宝饰品皆出自槟州，因此，槟州
可说是区域内相关领域枢纽。

他希望该领域业者能够通过现有
科技和平台，来扩大大马品牌的影响
⼒，进而把这项槟州的手艺发扬光
大。

他赞扬马来西亚国际黄金宝石珠宝
展的举办，为推广州内金钻珠宝和打
金行业贡献不少，并成功吸引国内外
的黄金宝石及珠宝商，前来交流和寻
找商机。

“这项展览跨越地理上的疆界，为来
自东南亚的业者提供了平台，或展示
他们的产品，或与 同 业
友好交流。”

他相信有关展览，将能够向世界
展示马来西亚金钻珠宝制造商和批发
商，通过金钻珠宝所制造的精美饰
品，并奠定大马金钻珠宝领域在国际
中的品牌印象。

他是在为马来西亚国际黄金宝石珠
宝展主持开幕仪式上，致词时这么表
示。出席者包括掌管槟州旅游及创意
经济的行政议员黄汉伟、马来西亚金
钻珠宝商公会联合总会总会长拿督谢
扶佑、槟州金钻珠宝商公会主席罗绍
昌等。

他补充，通过上述展览，能够加强
本土黄金工艺领域的工业生态系统发

曹观友（左4）、罗绍昌（左1）、黄汉伟（左2）、罗兹雅（左5）等推
介精美黄金饰品。

亮丽模特儿展示金饰品，吸引众人目光。

“龙马精神”金饰摆设手工精细，让
人激赏。

展，并在国际市场上拥有更好的话
语权。

“这不仅是一个展览，同时也是对艺
术的一种展现，对经济的建设和对文
化保存的努⼒。”

是项由辉煌展览有限公司主办，槟
州金钻珠宝商公会联办的活动，是于
8月18日至20日，在槟城国际会展中心
举行，共有来自9个国家的业者参与其
中。

除了展示各种金饰珠宝产品外，
该活动上也见证上述领域朝向教育进
发，由槟州金钻珠宝商公会主席罗绍
昌与玛拉工艺大学的罗兹雅教授签署
谅解备忘录，合作培养更多相关领域
人才。

谢扶佑：上半年黄金出口额逾
23亿

马来西亚金钻珠宝商公会联合总

会总会长拿督谢扶佑致词时指
出，根据大马统计局在7月20
日发布的出口数据，黄金在
今年1月至6月间，创下了23亿
1000万令吉的出口额。

他 说 ， 由 于 黄 金 价 格
受到许多因素的影响，
包括全球经济復甦速
度 、 中 央 银 行 政 策
变化、美国加息及
地缘性政治紧张局
势 ， 而 使 今 年 的
黄金出口有所减
缓。该会举办黄
金展销活动，对
于刺激市场将起
到关键作用。

儘 管 市 场 出 现 波
动，但黄金是珍贵的
避险资产，仍然在投
资者中保持着重要的
地位，这也表明了投
资者对经济不确定性
和地缘政治风险的担
忧。

罗绍昌:珠宝出口
额激增

槟州金钻珠宝商公
会主席罗绍昌指出，
根据马来西亚统计局
的数据，2022年珠宝出
口额激增至59.21亿令
吉，比前一年的44.82
亿令吉增长了32%。

他 说 ， 这 种 势 头
持续到今年。而且今
年第一季度和第二季
度，黄金珠宝出口额显
着增长了16%，达到了惊人的
29.77亿令吉。 漂亮新娘加上闪亮精美金饰，构成

一幅完美画面。




